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Kada su ga upitali onako iznenada, zlo-
bno provocirajući – ali opet politički savršeno 
proračunato, smjerajući na posljedice odgovora 
koje su za njega i njegovo poslanje mogle biti do 
kraja pogubne – kada su ga dakle pitali o tome 
što misli je li caru dopušteno dati porez ili nije, 
on, svjestan političke osjetljivosti toga pitanja i 
povjerenja koje su sljedbenici imali u njega kao 
učitelja, nije oklijevao i nije tražio da mu ponove 
pitanje. Niti je pribjegao diplomatskom odgovoru 
ili odgovorio protupitanjem. A njegovi mu možda 
ne bi zamjerili ni da se donekle premišljao, budući 
da su i oni sami mogli vidjeti trijumf u očima 
samozvanih istražitelja koji su se, kao na nekom 
klubu zastupnika, prethodno dobro pripremili za 
svoje pitanje. Jer, vrijeme je bilo krizno i napeto: 
biti za porez, značilo je podržavati omraženu vlast 
i izgubiti potporu sljedbenika koji su iščekivali 
oslobođenje; javno pak odbiti plaćanje nameta 
značilo bi otvorenu pobunu protiv vlasti i vjero-
jatno uhićenje.

Pokažite mi porezni novac! – rekao je. I potom, 
nakon što su ga donijeli, kao da je usputno upitao: 
Čiji je ovo lik i natpis? – Carev, odgovorili su, ne 
prepoznajući zamku u koju su upali. Podajte dakle 
caru carevo, a Bogu Božje! Rječnikom današnjim: 
Čiji je to broj žiro-računa naveden na uplatnici? 
Uplaćujte dakle u državni ili gradski proračun 
ono što mu pripada: poreze redovne i krizne, 
doprinose, prireze, carine i pristojbe – i na zama-
rajte se oko toga hoće li tim sredstvima biti go-
spodareno pravično ili nepravično, namjenski ili 
nenamjenski. Ne opterećujte se ni činjenicom što 

kriza vlada i što je vlada u krizi – i što bi bolje bilo 
uskratiti zasad ta sredstva proračunu i upotrijebiti 
ih za nešto nužnije (jer ovrha ionako neće odmah 
doći). Nije dakle na vama da sudite o opravdanosti 
poreznih propisa.

Ali na vama je da dajete Bogu Božje, ono što 
Bogu pripada. Nije pritom mislio na novac, ni na 
bilo kakav crkveni porez, ni – aktualnim hrvat-
skim kontekstom prerečeno – na proračunsko 
financiranje zakonom i ugovorom priznatih vjer-
skih zajednica. Jer, ako ste vlastima dužni da-
vati ono što im pripada, budući da gospodare nad 
vama, koliko ste tada više dužni izvršavati svoje 
dužnosti prema Gospodaru nad gospodarima i 
Vladaru nad svim vlastima? A to zanemarujete.

Učiteljev odgovor smjera dakle na potrebu 
korjenite promjene u odluci o izboru životnoga, 
društvenoga, političkog prioriteta – što on toliko 
jasno ističe da su njegovi ispitivači otišli zadi-
vljeni. Jer, naglasio je sljedeće: pitanje o poslušnosti 
vlastima, bez obzira kakva i čija vlast bila i kroz 
kakve političke i gospodarske krize narod pro-
lazio, površno je i deplasirano ne ima li se na 
umu primarna obveza poslušnosti Vladaru nad 
vladarima.

Bi li se u zemlji, koja se nominalno gotovo 
pretežno smatra kršćanskom, osjetio pomak i 
otklon prema izglednijim perspektivama, kada bi 
se najprije davalo Bogu Božje?

Ruben Knežević

Broj 34-35, studeni 2010.
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Drage sestre i braćo,

Razmišljajmo o onome što nas okru-
žuje, razmišljajmo o onome čemu svje-
dočimo, o tome da se mnogo toga lju-
lja. Psalmist, pretpostavljamo da je to bio 
David, kaže u 11. psalmu: »Kad su temelji 
uzljuljani, što da učini pravednik?« 

Uzljuljani temelji
Ne govorimo o nečemu beznačajnom, 

govorimo o temeljima. Kad su oni uzlju-
ljani, što onda? I doista vjerujem da je 
danas takva situacija: mnogi su temelji 
uzljuljani, postoje mnoge egzistencijalne 
krize, postoje mnoga pitanja i mnogi oni 

koji traže odgovor na pitanja: »Kako po-
bjeći? Kako ostati? Kako izdržati? Kako 
preživjeti?« Mudri propovjednik kaže nam 
u Starom zavjetu da nema ništa novoga 
pod suncem. Ono što je nekad bilo, to se i 
danas događa.

Evo jednoga primjera. Čitamo Riječ 
Gospodnju u Novome zavjetu i to pismo, 
poslanicu koju je veliki apostol Petar pisao 
crkvi. U 2. poglavlju svoje 1. poslanice 
apostol piše: Prema tome, odbacite od sebe 
svaku vrstu zloće i svaku vrstu lukavštine, 
licemjerja, zavisti i svaku vrstu klevetanja. 
Budući da ste tek rođena dječica, čeznite 
za onim čistim duhovnim mlijekom, da po 
njemu uzrastete za spasenje, »ako ste zbilja 
iskusili da je dobar Gospodin«. Pristupite k 
njemu, živom kamenu koji su, istina, ljudi 
odbacili, ali koji je u očima Božjim izabran, 
dragocjen, te dopustite da se od vas samih 
kao živog kamenja sagradi duhovna kuća, 
sveto svećenstvo, da prinosi duhovne i Bogu 
ugodne žrtve po Isusu Kristu! Jer stoji na 
jednom mjestu Pisma: »Evo na Sionu po-
stavljam ugaoni kamen, izabran, dragocjen; 
tko vjeruje u nj, sigurno neće biti postiđen.«

Velik je to izazov i veliki poziv i vje-
rujem da treba imati hrabrosti u ovom i 
ovakvom svijetu odlučiti se na ovaj korak. 
Pa ipak, reći ću da drugoga puta nema. 
Spomenuo sam ono što je bilo i danas 
jest. Najprije malo povijesnog konteksta: 
Petar piše ovo pismo, ovu poslanicu je-
dnoj crkvi, skupini vjernika koji su imali 
probleme. Nemamo li svi takve probleme? 
Petar kaže ovako svojim čitateljima: Dosta 
je naime što ste u prošlom vremenu vršili 
volju pogana živeći u razvratnostima, stra-
stima, pijančevanju, razuzdanim gozbama, 
pijankama i zločinačkim idolopoklonstvi-
ma. Zato se sada čude da se ne slijevate s 
njima u istu široku rijeku razuzdanosti, i 
vrijeđaju vas.

Duhovna i moralna kriza nije 
nešto novo
Znate što mi je u tome zanimljivo: Tu 

nije ništa novo! Društvo koje sve toleri-
ra, koje je toliko slobodno i liberalno da 
uopće nema problema s tim što se događa-
ju različite razvratnosti, razuzdane gozbe, 
pijanke, idolopoklonstva. Društvo u ko-
jemu je to OK ima, međutim, problema 
kada se jedan broj ljudi okrene istini. Nije 
li baš danas takva situacija. Imamo toliko 
novih, demokratskih, liberalnih društava, 
ali je uvijek problem svakoga društva u 
odnosu prema istini. Ne tiče se to bilo koje 
istine. Ovdje se ne radi o bilo kojoj istini, 

nego o istini Evanđelja i tu odjedanput na-
staje problem. Nije problem praviti nered, 
nije problem krasti i pljačkati, nije problem 
biti nasilan, ali je problem dopustiti da 
istina vodi život. Ne vidim puno razlike 
između vremena ovih kršćana koji su bili 
proganjani i onoga što se danas događa.

Često sam govorio o tome da sam obi-
šao mnogo europskih zemalja i vidio kako 
demokracija napreduje. Gdje god demo-
kracija napreduje – bojim se da je tako – 
mnoge slobode postaju sve manje i manje. 
Pogotovo one vjerske. Još malo pa nećemo 
smjeti reći da vjerujemo u Isusa Krista, jer 
ćemo nekoga možda uvrijediti. Nećemo 
se možda smjeti moliti, jer ćemo nečije 
osjećaje povrijediti. Ništa novo! Zato kaže 
Petar, veliki apostol, svojim slušateljima, 
čitateljima: Odbacite od sebe sve ovo što 
je loše. Ali ne da biste nešto postigli. Volio 
bih da zapazimo redoslijed, uzročno-po-
sljedične veze. Ne kaže odbacite sve to, 
pa kad se popravite onda će možda nešto 

biti od vas. Ne, apostol Petar kaže upravo 
suprotno: Pošto ste pokoravanjem istini 
očistili svoje duše da postignete bratsku 
ljubav, ljubite čistim srcem jedan drugoga, 
odbacite od sebe sve ono što je loše. Nešto 
se prvo dogodilo. Vi ste ponovno rođeni, 
kaže Petar, ne iz raspadljiva, nego neras-
padljiva sjemena, riječju živoga i vječnoga 
Boga. To je Riječ koja vam je naviještena 
kao Radosna vijest. Radosna vijest jest 
ono što je promijenilo ove ljude i njihov 
način života. Odjednom je u njihov život 
ušao novi sustav vrijednosti, koji se razli-
kuje od sustava koji su prije imali. Zato 
će Petar reći: Nemojte se oblikovati prema 
negdašnjim strastima iz vremena vašeg ne-
znanja. Kada se čovjek susretne s istinom 
mora doživjeti promjenu. Pogriješit ćemo 
postavimo li pitanje: što je istina? Mene 
su profesori učili da pravo pitanje donosi 
pola odgovora. Istina nije »što«, Istina je 
»tko«! Pošto ste pokoravanjem istini očistili 
svoje duše. Pošto ste napravili jedan znača-
jan iskorak, možete doživjeti promjenu u 

UZLJULJANI TEMELJI 
I PRAVI TEMELJ

Postoji samo jedna stvar koju ni jedan 
potres nikada neće srušiti, a to je Božja 
kuća – to je Crkva koja je izgrađena na 

temelju koji je Isus Krist.

Nije problem praviti nered, nije problem 
krasti i pljačkati, nije problem biti 
nasilan, ali je problem dopustiti da 

istina vodi život.

Toma Magda, pastor BC Osijek i predsjednik SBC u RH

RIJEČ

Propovijed održana na Susretu baptista u nedjelju 10. listopada 2010.  
uz izravan tv-prijenos na 2. programu Hrvatske radiotelevizije
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svome životu, i zato Petar kaže: odbacite 
sve ono što ste nekad zaradili, dok niste 
znali tko je Istina, dok niste upoznali Kri-
sta, koji je mjerilo svih stvari. Budući da 
ste ga upoznali, očekuje se jedna promjena 
kao posljedica toga susreta. Zato će Petar 
reći kako se možemo promijeniti. Uvijek 
je pitanje kako nešto zaustaviti, kako nešto 
promijeniti. Petar jednostavno kaže: po-
čnite se hraniti zdravo. Velika je to istina. 
Budući da ste tek rođena dječica, čeznite 
za onim čistim duhovnim mlijekom, da po 
njemu uzrastete za spasenje… 

Moram pitati: Što nam se danas nudi 
kao hrana, ona duhovna ili duševna hrana 
u svijetu u kojemu živimo? Što nam se to 
nudi? Koliko je od onoga što nam se nudi 
doista istina, a koliko je toga zapravo laž. 
Koliko nam se proizvoda nudi, s nagla-
skom da upravo taj proizvod koji nam 
se nudi moramo imati kako bi naš život 
odskočio po svojoj kvaliteti. Nije stoga 
svejedno koji češalj koristite, nije svejedno 
kojim ćete praškom oprati rublje. Toliko 
nam se toga nudi. Možda će mladi bolje 
razumjeti ovu sliku: kada kompjuter na-
hranite virusima, crvima, ne znam čime, 
onda imate problema. Ovisi o tome što 
unosimo u sustav, jer to će onda izlaziti 
van. Izlaze li van loše stvari, to znači da 
smo krive vrijednosti unosili. 

Pristupiti k pravomu temelju
Zato Petar kaže: uzmite ono što je čisto, 

uzmite Riječ Božju, Evanđelje Božje, jer 
ono sadržava prave vrijednosti po koji-
ma čovjek uzrasta za spasenje. I onda će 
Petar reći: pristupite k Njemu. I meni je 
ovo znakovito: Petar koji kaže pristupite k 
Njemu, zato što je On ugaoni kamen. Bog 

ima jedan projekt. Mi govorimo o temelji-
ma, uvijek nas to asocira na izgradnju, na 
građevinu. Ima jedan projekt, a to je da i 
Bog nešto gradi u ovome svijetu. Materijal 
kojim Bog gradi malo je drukčiji. Taj je 
materijal dragocjen. Petar kaže: vi ste taj 
dragocjeni materijal od kojega Bog želi 
sebi napraviti jednu građevinu, crkvu, du-
hovnu kuću u kojoj želi uživati. I živimo u 
vremenu i u svijetu kada se mnoge kuće iz-
građuju. Mislim na duhovne kuće. Možda 
ćete me bolje razumjeti ako kažem da je 
u jednoj takvoj duhovnoj kući i Hrvatska 
živjela mnoge godine. Cijeli europski Istok 
živio je u takvoj jednoj kući koju su ljudi 
izgradili i rekli da je to kuća po mjeri čovje-
ka, kojoj ne treba Boga. Živjeli smo u ko-
munizmu i uvjeravali su nas da Boga nema 
i da je to prava stvar. To je kuća koju su 
ljudi izgradili po svojoj mjeri. Što je nedo-
stajalo toj kući? Pa ne mnogo, čak ništa što 
se moglo vidjeti iznad tla. Ali nedostajao je 
temelj. Došao je trenutak kada su se neki 
temelji počeli ljuljati i mi smo sada ovdje, 
većina nas može posvjedočiti o tome što 
se dogodilo s tom kućom? U godinama od 
1989. do 1991. i dalje počeli su se pomalo 
ljuljati neki temelji,  i kuća se srušila. Ništa 
novo i ništa čudno. Kaže prorok da je Bog 
obećao da će potresti nebo i zemlju. Zašto? 
Da se pokaže razlika između onih stvari 

koje Bog gradi i onih stvari koje gradi 
čovjek. Mnogo je onoga što mi gradimo i 
onda se pitamo što ćemo kada se to počne 
ljuljati. Nailazimo na problem, jer nismo 
izgrađivali naše duhovne kuće na pravim 
temeljima. Izgrađivali smo ih na lažnim 
temeljima i bez temelja. Rekli smo da nam 
Bog ne treba. Tako smo i prošli. 

Pogledajte pak krasnu financijsku kuću 
u ovom globalnom selu. Kad je došlo do 
potresa, kuća se ruši. Svi smo mi danas 
žrtve toga. Zato Petar kaže da ima toliko 
poziva, ali najvažniji je jedan poziv: Pristu-
pite k njemu, živomu kamenu kojeg je Bog 
odabrao kao temeljni kamen i dopustite 
da vas se ugradi na tom temelju, jer dolazi 
vrijeme možda i još većih potresa. 

Temelj života – Isus Krist
Postoji samo jedna stvar koju ni jedan 

potres nikada neće srušiti, a to je Božja 
kuća – to je Crkva koja je izgrađena na 
temelju koji je Isus Krist. Zato veliki Petar, 
apostol koji je naučio lekciju, kaže: ostavite 
sve drugo po strani, pristupite k Njemu, 
On je važan, On je bitan i dopustite da vas 
On oblikuje i isteše, da vas postavi u svoju 
kuću, jer ta se kuća nikada neće srušiti. 
Stoga Petar podsjeća na kraju: Tko vjeruje 
u Njega, sigurno se neće postidjeti.  

Koliko je danas tih propalih kuća i 
koliko je danas sramote, ako je uopće ima, 
jer danas ništa nije sramotom. Ali, kaže 
Petar: ako učinite ovaj korak, ako pristupite 
Kristu, onda ste došli na pravi temelj. Kada 
se temelji oko vas ljuljaju, ne morate se bo-
jati, jer ste na pravome temelju. Dopustite 
da vas Bog oblikuje. Bog očekuje da mi 
budemo taj primjer, da nas On oblikuje. 
Kako i prema čemu? Poput komada ne-
kakva stakla koje, kada se izbrusi, postane 
dijamantom. Tako mi, onakvi kakvi jesmo, 
kada dolazimo Bogu i vjerom prihvaćamo 
Krista tada nas on počinje oblikovati, ne u 
dijamant, nego u nešto mnogo vrjednije. 
Bog nas oblikuje u sliku svojega Sina Isusa 
Krista i kao takve nas želi u ovome svije-
tu. To je ono što nam treba, da svakomu 
od nas temelj života bude Isus Krist. Te-
melj našega spasenja jest Isus Krist. Temelj 
našega društva trebao bi biti Isus Krist, 
ne samo deklarativno, na usnama, nego 
duboko u srcu. Onda će nam zatvori biti 
prazniji. Onda će biti manje žrtava nasi-
lja. Onda nam banke neće više prodavati 
toliko svojih proizvoda. To je svijet u ko-
jemu živimo, a mi smo pozvani vratiti se 
temeljima. 

Pristupite k Njemu, živome kamenu 
koji ljudi odbacuju, ali koji je Bog odabrao, 
dopustite da vas On oblikuje i sigurno se 
nećete postidjeti. To je ono na čemu želimo 
graditi, ono čega se želimo i danas sjećati. 
Zato Bogu jedinome dajemo i slavu i čast. 
Po Kristu našemu Gospodinu i Spasitelju. 
Amen. 

... dopustite da vas On oblikuje i 
isteše, da vas postavi u svoju kuću, 
jer ta se kuća nikada neće srušiti.
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SUSRET BAPTISTA HRVATSKE

Ovogodišnji je tradicionalni Susret 
baptista Hrvatske održan 9. i 10. listopada 
u Pastoralnom centru u Čakovcu. Mnoštvo 
je okupljenih započelo trenutke druženja 
jutanjim bogoslužjem koje je vodio slavon-
skobrodski pastor Darko Mikulić. Glazbeni 
su dio programa zajedničkim pjesmama 
slavljenja predvodili zbor i glazbenici 
mačkovačke baptističke crkve pod ravna-
njem Branka Kovačevića.

Skup je pozdravio p. Toma Magda, 
istaknuvši kako je za kršćane važno da u 
vrijeme opće nesigurnosti budu ovisni o 
svome Gospodinu. Posebno je mjesto u 
uvodnom dijelu zauzeo trenutak odavanja 
priznanja propovjedniku Peri Crnkoviću 
koji je iz Hrvatske otišao živjeti u Au-
straliju, ali se često i rado vraća u Hrvatsku, 
posjećujući crkve i propovijedajući te 
ohrabrujući i potičući vjernike na predani 
kršćanski život. »Ugodno sam iznenađen 
priznanjem za službu koja je ‘jednosmjerna 
ulica’ – nema iz nje povratka. Zadovo-
ljan sam što je moja služba prepoznata, 
a u svakoj se crkvi osjećam kao u svojoj 
crkvi. Posebno molim za pastore kojima je 
povjeren važan zadatak« – istaknuo je brat 
Crnković u svojoj riječi zahvale.

Bogoslužje je nastavljeno pjesmom 
dueta iz Splita, zajedničkim pjesama sla-
vljenja i izvješćem o radu u Petrinji. Brat 
Božidar Knežić iz Petrinje izvijestio je o 
gradnji, otvorenju i programima koji se 
odvijaju u novosagrađenom molitvenom 
domu. Nakon otvorenja crkvene zgrade 23. 
svibnja ove godine započeli su, u partner-
stvu s pojedincima i crkvama iz inozem-
stva, s tečajevima preko kojih su mnogi 
imali priliku steći nova poznanstva, znanje 
iz engleskoga jezika, ali iznad svega čuti 
Radosnu vijest i odazvati joj se.

Propovijedao je Jonathan Edwards, 
glavni tajnik Baptističkoga saveza Velike 
Britanije, na temelju Psalma 11. Istaknuo je 
kako i u Davidovo vrijeme, baš kao i u naše, 
postoji napast da poput ptica »odletimo u 
planine«, da napustimo konkretan svijet u 
koji smo postavljeni kako bismo u njemu 
živjeli i služili mu. No, kao i psalmist, tako 
smo i mi pozvani podsjetiti se da je, prvo, 
Bog naše uotočište, drugo, on je Bog koji 
nas voli i zna sve o nama, i treće, naš Bog je 
Bog pravednosti. Kako je nepravda potpu-
no suprotna njegovoj naravi, po svojim je 
prorocima poručio koliko se gnjevi na ljude 

koji nepravdu maskiraju bogoslužbenim 
činovima u kojima nema iskrenosti. Ako 
smo Božjima, onda je i nama u konkretnim 
okolnostima ljudske egzistencije u kojoj se 
često surećemo s nepravednošću djelovati 
poput njega, a ne se dati uvući u šutnju i 
nedjelovanje. »Ako ljubimo Boga, onda 
ljubimo i sve što on ljubi – pravednost«, 
zaključio je Edwards, prisjećajući se po-
zdrava bangladeških baptista: »Emanuel!’ 
- Bog je s nama. A kad je Bog uz nas tko će 
biti protiv nas?«

Seminari
Subotnje poslijepodne bilo je ispu-

njeno seminarima, s nakanom informira-
nja i obrazovanja učesnika u specifičnim 
područjima kršćanske službe i etike.
Predavači su na osam seminara izlagali 
teme važne za svakodnevni hod u vjeri, 
odgoj djece, poslovno okruženje, osobnu 
pobožnost, brak, kršćansku misiju i sl. 

Održani su sljedeći seminari:

BOŽJI PLAN ZA BRAK 
Davor Kukec

KAD SU TEMELJI UZLJULJANI:  
NEKA PRAVEDNIK USMJERI SVOJ UM 
Kristian Brackett

MOJA PRAVDA – BOŽJA MILOST 
Vesna Brezović

ODGOJ TINEJDŽERA KADA SU  
TEMELJI UZLJULJANI  
Damir Pintarić 

POTICATI MISIJSKO UČENIŠTVO  
Jonatan Edwards   

SEMINAR ZA SURADNIKE 
IZVJEŠTAJNE BAPTISTIČKE AGENCIJE 
Giorgio Grlj 

SLAVLJENJE U POKRETU  
(radionica za mlade)  
Rahela Grozdanov 

VOLJETI PONEDJELJAK – USPJETI U 
POSLU, A NE PRODATI DUŠU  
Dražen Glavaš

Večernje bogoslužje
Večernje je bogoslužje vodio glavni taj-

nik SBC u RH Željko Mraz, a glazbom i 
pjevanjem slavljenje su predvodili glazbe-
nici iz tima za slavljenje na Činti i OMV 

Gdje da čovjek nađe uporište »kad su temelji uzljuljani«?
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seminaru. Uz poticajne riječi iz psalma 
molitvu je predvodio Bratoljub Horvat, vo-
ditelj Pastoralnoga centra Čakovec. Djeca 
su prikazala koreografiju koju su uvježbala 
tijekom bogoslužja zajedno sa svojim 
vjeroučiteljima Ivanom, Timothyjem i Ma-
rijanom. 

O radu Učeničkog doma Svjetionik go-
vorio je njegov ravnatelj prof. Josip Zbiljski. 
Opširnije o tome uskoro na našim web- 
-stranicama u razgovoru s prof. Zbiljskim. 
Nakon dvije pjesme kvarteta iz Koprivnice 
koji su okupljene osvojili višeglasnim izve-
dbama pjesama »Gospodin Bog je pastir 
moj« i »Predivna milost«, Tatjana Begov iz 
Karlovca posvjedočila je o životu u depre-
siji koji je zamijenjen radosnim smiješkom 
od kada je u svoj život zazvala Isusa i njego-
vu pomoć. Nakon što je nedavno krštena, 
sada je članicom mjesne crkve u Karlovcu. 
Prije no što je iz Božje riječi progovorio p. 
Ružička, okupljeni su se podijelili u male 
skupine i istovremeno podignuli svoj glas 
Bogu u molitvi. Pastor Ružička zajedno 
se s psalmistom zapitao o tome »Što je 
čovjek?« i nakon uzvišenih tvrdnji o gordo-
sti čovjeka i o njegovim sposobnostima i 
odlikama, pokazao je kako je čovjek spo-
soban i za strahovitu destrukciju i bol. 
»Nemoguće je čovjeka shvatiti  bez njegova 
odnosa s Bogom, a slobodu od prokletstva 
grijeha čovjek ne može steći izvan Isusa 
Krista i njegove žrtve na križu« poručio je 
pastor Ružička.

Rad s djecom
Cijelo vrijeme Susreta bio je organizi-

ran poseban program za djecu, a radilo se 
u dvije skupine, s predškolcima od 3 do 
6 godina i sa školarcima od 7 do 10 godi-
na. Ova se važna služba na Susretu ne bi 
mogla organizirati bez vrijednih volontera 
koji su bili spremni uložiti svoje vrijeme 
i trud. Veći dio njihova rada odvijao se 
izvan očiju javnosti i zato ovom prigodom 
želimo istaknuti njihova imena: Ružica 
Štefulj iz BC Čakovec, Nikolina Kubica i 
Sonja Rozner iz BC Karlovac, Irena Beli-
na i Marta Sinković iz BC Krapina, Dina 
Hošnjak, Sara Kovačević, Mirela Peras 
i Karla Srnec iz BC Mačkovec, Noema 
Kreko iz BC Malešnica, Charlene Hiller 
iz BC Mošćenica, Ivana i Timothy-Ivan 
Špičak iz BC Pakrac, Maja Nadaždi iz BC 
Petrinja, Marijana Crnković iz BC Zadar te 
Andrea Horvat iz BC Zagreb.

Nedjeljno bogoslužje 
Vrhunac je susreta bilo nedjeljno 

bogoslužje koje je ovom prilikom izravno 
prenosila Hrvatska televizija. Sukomenta-
tor uz Petru Pajdaković, novinarku HRT-a, 
bio je Željko Mraz. Bogoslužje je predvodio 

pastor Timothy Špičak, a slavljenje su pred-
vodili riječka glazbena skupina Kristina 
i zagrebački zbor Nebo pod ravnanjem 
Petre Horvat. Pozdrave britanskih baptista 
prenio je njihov glavni tajnik Jonathan 
Edwards. »Radosni smo zbog prijateljstva 
i bliske suradnje koja postoji između naša 
dva Saveza. Isus Krist je nada ne samo za 
nas baptiste u Hrvatskoj i Velikoj Britaniji, 
nego za sve ljude na svijetu, i zato nam 
valja ostati otvorenima za djelo Duha Sve-
toga, jer Bog je uvijek s nama«, zaključio 
je Edwards. Svoj doprinos dao je i sisački 
kantautor Danko Tomanić uz klavirsku 
pratnju svoga sina Svena, izvevši dvije au-
torske skladbe. 

Propovijedao je p. Toma Magda, pred-
sjednik SBC-a. U nadahnutoj je propovijedi 
(objavljena je u cijelosti u rubrici »Riječ« u 
ovome broju) pošao od mnogih temelja koji 
se ljuljaju prijeteći tako ljudskoj egzistenci-
ji u ovo vrijeme krize. »Kako preživjeti, 
kako izdržati, kako pobjeći, kako ostati« 
zapitao se Magda i nastavio citirajući apo-
stola Petra: »pristupite k njemu - ugaonom 
kamenu«. Liberalna društva današnjice ne-
maju problema s nemoralnim ponašanjem, 
ali se problem pojavljuje kad netko prista-
je uz istinu koja je u Kristu utjelovljena. 
»Kako demokracija napreduje tako su sve 
manje vjerske slobode. Možemo li uskoro 
očekivati da se neće smjeti slobodno izreći 
vjera u Krista Spasitelja?« zapitao se pastor 
Magda. Svako se društvo da bi bilo zdravo 
mora hraniti »zdravom hranom«. Tako i 
hrvatsko društvo mora biti ne samo de-
klarativno kršćansko, nego svaki pojedinac 
mora prihvatiti Krista u dubini svog srca. 
»Krist je ugaoni kamen na kojemu sam 
Bog gradi Crkvu i zato ona, unatoč svim 
ljuljanjima temelja, neće nikad propasti« – 
zaključio je p. Magda. Uslijedio je trenutak 
zajedničkog blagovanja Večere Gospodnje 
koju su uz pastora Magdu podijelili pastori 
Timothy Špičak i Nenad Kovačević. 

Nakon završetka izravnog prijenosa 
na HRT-u, glazbena skupina iz Osijeka 
otpjevala je pjesmu »Kriste, ti prijatelj si 
najbolji«, a splitski pastor Dražen Radman 
pročitao je, uz glazbenu i video podlogu, 
svoju poetsku pripovijest o Bartolomeju. 

Okupljeni su se potom razišli, primivši 
blagoslov i Kristovo poslanje: »Pođite i 
učinite sve narode mojim učenicima...«

Zahvala za vrlo uspješno pripremljen 
Susret ide prije svega djelatnicima ureda 
SBC u RH: Željku i Svjetlani Mraz te Re-
nati Golubić, kao i svim domaćinima u 
Međimurju koji su otvorili svoje domo-
ve za goste pristigle iz cijele Hrvatske; 
potom upravi Pastoralnoga centra s Bra-
toljubom Horvatom te Učeničkom domu 
«Svjetionik« koji je u svojim prostorima 
pružio smještaj dijelu gostiju. Hrvatska 
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televizija s g. Augustinom Bašićem i Petrom 
Pajdaković kao i cijela realizatorska ekipa 
odradili su odličan posao te omogućili 
gledateljima širom Hrvatske i svijeta uživati 
u ovom iznimnom događaju. (IBA/GC; 
Fotografije G. Grlj i I. Kivač)

Rekli su o Susretu:

* Bratoljub Horvat: 
Jako sam zadovoljan sa Susretom i s 

porukom koja se mogla čuti. Za mene je 
jako važno da je široki auditorij mogao čuti 
istinu evanđelja: o tome da je Isus Krist naš 
temelj. 

* Jonathan Edwards: 
Apsolutno sam oduševljen mogućnošću 

da prisustvujem ovom susretu. Zadivljen 
sam mnogim zdravim stvarima koje sam 
ovdje vidio i o njima slušao od najmanje 
djece do starijih. Ta mladež daje nadu za 
budućnost hrvatskim baptistima. Za nas 
engleske baptiste važno je ovo ohrabrenje 
koje od vas dobivamo tijekom ovih godina 
bliske suradnje.

* Stevo Dereta:
 Ovaj susret potvrđuje da je zajedništvo 

osnovna snaga koja okuplja baptiste na 
ovim i sličnim susretima. To je zajedništvo 
izvrsna podloga vitalnosti hrvatskih bapti-
sta na kojoj treba dalje kvalitetno graditi. 
Treba, naime, paziti da se ovi susreti ne 
pretvore samo u omasovljena bogoslužja 
nižeg ili višeg ranga. Oni mogu biti još 
snažnija demonstracija »duhovnih doba-
ra« naših crkava koje bi trebalo unaprijed 
poticati na stvaranje doprinosa za ovakve 
susrete, što djeluje poticajno na sve sudio-
nike. Primijetit ću ovo: umjesto da subotnji 
večernji program bude klasično bogoslužje, 
ta bi večer mogla biti spletom raznih poti-
cajnih, dobro pripremljenih, doprinosa koji 

bi posljedovali evangelizacijom i pozivom 
na obnovu vjere i obraćenje. Ne zaboravimo 
da se baptisti okupljaju u svojim većinom 
manjim zajednicama te da je jedan ovakav 
susret duhovna oaza pogodna za snažnije 
otvaranje Božjem pozivu. Općenito ne-
dostaje, pa tako i na ovom susretu, ona 
jedinstvena, jasna »proročka« poruka kao 
snažan poziv koji objedinjuje, usmjeruje i 
dugo odzvanja u uhu. Posebno mi je drago 
što je na ovim susretima nazočno toliko 
mladeži i što se njima sve više daje posebna 
pozornost kako na prikladnim radionica-
ma tako i u njihovom uključivanju u pro-
grame. Nedostaje, nažalost, ponuda za one 
intelektualno zahtjevnije. To je općenito 
izazov na koji još nemamo adekvatan od-
govor. Vjernici intelektualci mogli bi pred-
stavljati značajnu snagu crkve, ali oni još ne 
nalaze svoje pravo mjesto u našim crkva-
ma.  Na kraju bih istaknuo da su svi susreti 
baptista – ne samo ovaj općehrvatski, nego 
i oni na lokalnim razinama – događaji koji 
silno potiču vjernički život pa ih treba na-
staviti organizirati na svim razinama.

* Silvana Kovačević: 
Za mene je ovaj susret kao i svaki do 

sada veliko ohrabrenje, ne samo s njego-
vom duhovnom dimenzijom, nego me i 
sam susret s mnogom braćom i sestrama iz 
naših zajednica čini sretnom. 

* Ivica Horvatić: 
Moj je duh uzdignut. Sve doživljeno 

duboko me se dojmilo, a posebno su mi bili 
dragi Danko Tomanić i Dražen Radman. 
Žao mi je što Draženova pjesma nije išla 
tijekom izravnoga TV prijenosa da je čuje 
veći broj gledatelja. Propovijed je bila pre-
cizna i nadahnuta: predsjednik je nadmašio 
samoga sebe.
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Na Evanđeosko teološkom fakultetu u 
Osijeku, održan je od 10. do 12. rujna treći 
u nizu seminara iz programa Obuka mladih 
vođa (OMV). Ove seminare organizira SBC 
u RH u sklopu realizacije ciljeva zacrtanih 
Strategijom 2020. 

Seminar u Osijeku okupio je tridesetak 
učesnika iz različith crkava koji su tijekom 
vikenda slušali predavanja, promišljali, raz- 
mjenjivali ideje, radili na projektima u 
malim grupama i provodili puno vremena 
u zajedništvu, usmjerujući se oko teme 
Vještina komuniciranja.

Boris Peterlin, glavni govornik trećeg 
OMV seminara, u tri je predavanja veoma 
uspješno uveo učesnike seminara u široku 
i složenu temu važnosti međuljudskih od-
nosa u procesu komunikacije. Pri tome je 
poseban naglasak stavljen na potencijalne 
probleme do kojih dolazi pri narušenim 
odnosima među učesnicima komunika-
cije. Učesnici seminara imali su prigodu 
promišljati kroz praktične vježbe o tome 
kako komuniciraju s drugima, kako se 
ponašaju kada dođe po problema te kako 
rješavaju ili ne rješavaju sukobe i koliko 
su spremni poduzeti prvi korak kako bi 
došlo  do pomirenja. Posebno ih se dojmila 
izjava da – kada je riječ o međuljudskim 
odnosima – cilj sukoba nije pobjeda, nego 
izgradnja kvalitetnijeg odnosa. Sve to treba 
uzeti u obzir već u  načinu prevladavanja 
sukoba. 

Putem predavanja i radionice na temu 
»Vještina prenošenja poruke skupini« 
Svjetlana Mraz ponudila je sudionicima 
praktične savjete o tome što sve treba uzeti 
u obzir kako bi poruka stigla na pravi način 
do ciljne skupine. Nakon toga učesnici su 
i sami imali prigodu promišljati o temi 
u malim skupinama i detaljno isplanirati 
kako bi konkretnu poruku prenijeli skupini 
mladih ljudi. Potom su svoje ideje podijelili 
s cijelom skupinom.  

Za duhovnu motivaciju na početku 
seminara i svakoga novog dana pobri-
nuo se provjereni OMV tim za slavljenje 
(Mateja Magdalenić, Siniša Hamp, Tamara 
Magda, Filip Grujić, Ivana Marić) te Momir 
Blažek i Toma Magda kao govornici. Ne-
djeljno su jutro učesnici seminara proveli 
u zajedništvu s osječkom baptističkom 
crkvom, gdje su imali prigodu sudjelovati 
na bogoslužju.

Na temelju povratnih informacija pola-
znika, koji su i ovaj seminar ocijenili veoma 
visokim ocjenama uz pregršt konstruktiv-
nih komentara, sa sigurnošću možemo reći 
da OMV hrabro napreduje dalje. 

Četvrti OMV susret planiran je kao jed-
nodnevni seminar u Zagrebu, a najavljen je 
za subotu 27. studenoga 2010. (OMV tim/
IBA/GC)

Sastanak radne 
skupine za  
komunikaciju

Radna skupina za komunikaciju pri 
SBC u RH održala je 30. rujna radni sas-
tanak u Zagrebu kako bi razmotrila tre-
nutnu situaciju na području informiranja. 

Postojeći kanali komunikacije ostva-
ruju svoju prvotnu nakanu: povezivanje i 
informiranje članica Saveza. O Glasu Crkve 
izvijestio je urednik Ruben Knežević, a 
o mrežnoj stranici Saveza pastor Gior-
gio Grlj. Primijećena je relativna nea-
traktivnost sadržaja mrežne stranice za 
čitateljstvo izvan kruga SBC u RH. Kako bi 
se mrežna stranica učinila interesantnijom 
i onima izvan crkvenih krugova trebat će, 
uz grafičko osvježenje, puno poraditi i na 
sadržaju. Ostaje uvijek otvoren poziv na 
suradnju svima koji pisanjem i drugim 
oblicima kreativnog izražavanja na mreži 
žele dati svoj doprinos. 

Veći dio sastanka posvećen je raspravi o 
pripremama za pokretanje radijske postaje 
o čemu je izvijestio Mario Časni. Mnogo 
je posla do sada već napravljeno, ali još je 
daleko duži i teži put do konačne realizacije 
projekta. U prvoj se fazi planira krenuti s 
internet-radijom, da bi se kasnije, koliko 
mogućnosti budu dopuštale, prešlo na ze-
maljsko emitiranje na FM-u i/ili digitalnoj 
tehnologiji (DAB). Trenutno se radi na 
konačnom definiranju i opremanju pro-
stora za studio, definiranju organizacijske 
strukture, nakon čega slijedi početak pro-
mocije radija u evanđeoskim krugovima. 
Ciljna skupina slušateljstva jest mlađa po-
pulacija od 18 – 45 godina. (IBA)

TREĆI OMV SEMINAR 
ODRŽAN U OSIJEKU

Umreženi s Kristom – STRATEGIJA 2020

Predavač Boris Peterlin s učesnicima seminara
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Vrijedno je spomenuti i ovaj susret, 
premda je vijest nešto kasnije pristigla. U BC 
Pakrac održan je 21. ožujka 2010. okružni 
susret »braće svih generacija«. Susret je 
organiziran sa željom da se braća iz cijeloga 
okružja Zapadne Slavonije (baš kao i sestre 
na svojim konferencijama) okupe u molitvi 
i uz Riječ te se međusobno ohrabre i po-
taknu na istinski život vjere u ovim teškim 
vremenima. Više od četrdeset braće okupilo 
se u 8 sati, ranije nego uobičajeno, na mo-
litvi i slavljenju Gospodina. Zajedništvo je 
nastavljeno uz doručak, a potom još jednim 

bogoslužjem ispunjenim Riječju, diskusi-
jom u skupinama, svjedočanstvima iz svake 
zajednice i molitvom jednih za druge. 
Pastor Toma Magda propovijedao je na 
temu: »Dječaci, mladići, očevi« ohrabrivši 
okupljene na ustrajnost u vjeri i hodu s 
Bogom. Zajedništvo je nastavljeno do 13 
sati, a potom i na obiteljskom večernjem 
bogoslužju. 

Ova ohrabrujuća konferencija osnažila 
nas je i izazvala na ponovni susret, a po-
jedinu braću i na organizaciju sličnih su-
sreta u drugim regijama. (T.-I. Špičak/GC)

U razdoblju od 2. do 4. lipnja održano je još jedno molitveno trodnevlje u Zelenoj do-
lini, nadomak Petrinje. Tema je bila »Vježba u pobožnosti« na temelju Ps 119,164.62 gdje je 
naznačeno 7 molitvenih vremena od 6 sati ujutro do ponoći. Biblijski tekst za ovu prigodu 
bio je Isusov »Govor na gori« koji je podijeljen na 21 odjeljak.

Nakana je da se njegova riječ dublje utisne u nas kao učenike, kako se nju ne bi samo 
pravilno tumačilo i propovijedalo, nego se nastoji da ona postane naputkom za stil života 
Isusovih učenika, za koje se držimo. Poseban je naglasak postavljen na davanje, molitvu i 
post te je u tu svrhu određen i dan 
posta koji su učesnici prošli bilo 
da su preskočili jedan obrok ili dva 
ili proveli 24 sata samo na vodi.

Poticaj je bio da se svatko 
odluči za jedan dan posta u tje-
dnu. Također je odvojen i drago-
voljni prilog za »Fond od posta«, 
tako da smo i u tom smislu učinili 
praktičan korak naprijed. Mo-
litve smo završavali zajedničkom 
molitvom »Oče naš«, a učesnici 
su dobili i primjerak ove molitve 
na aramejskom, s izgovorom na 
CD-u – kako bi se osjetile Isusove 
riječi dok je poučavao učenike. 
(M. Komanović/IBA) 

OKRUŽNI SUSRET BRAĆE SVIH 
GENERACIJA U PAKRACU

ZELENA DOLINA: MOLITVA, DAVANJE I POST

Dana 4. srpnja u mačkovečkoj su 
Baptističkoj crkvi bračni par Martina i Juraj 
Tomašić svoju vjeru u Isusa Krista povrdili 
činom krštenja.

Crkva je bila premala za prijatelje, ro-
dbinu i novu braću i sestre novoobraćenika 
koje je sam Gospodin izvukao iz pakla 
nezadovoljstva, odbacivanja, raznih poroka 
i droge. Pastor Nenad Kovačević propovije-
dao je na temu »Mudrih i ludih graditelja« 
iz sedmoga poglavlja Evanđelja po Mateju. 
Nakon samoga čina krštenja, pastor Nenad 
Kovačević i Boris Lesar položili su ruke i 
molili za novokrštenike. 

Nakon bogoslužja vjernici su proveli 
vrijeme u zajedništvu i radovali se zajedno 
s novokrštenim mladim bračnim parom. 
(D. Peras/IBA).

KRŠTENJE U  
BC MAČKOVEC

Za vrućih ljetnih dana od 17. do 18. 
kolovoza, dok su se mnogi odmarali na 
omiljenim destinacijama, mi smo uredili 
našu crkvu i okoliš. Netko bi rekao da je to 
prevelik pothvat za našu malu zajednicu, 
što donekle i jest. Ali, uvijek postoje načini 
da se nešto učini, treba to samo htjeti.

U dva dana učinjeno je mnogo toga. 
Glavni je posao bio krečenje sale za sastan-
ke, kuhinje, hodnika, sanitarija i stepeništa. 
U kuhinji je pripremljen zid za cijev peći 
i postavljena su vratašca za čišćenje dim-
njaka. Ta će nam peć biti potrebna u hlad-
nim danima koji su pred nama. Pokošena 
je također trava i očišćeno cijelo dvorište.

Pomoć koja nam je bila potrebna stigla 
je čak iz Njemačke, došla je grupa mla-
dih volontera. A u nedjelju, 22. kolovoza 
uživali smo u zajedništvu na bogoštovlju u 
novouređenoj crkvi. (J. Šućura – Johnny/
IBA/GC)

BC GLINA: UREĐENJE 
CRKVENE ZGRADE I 
OKOLIŠA
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Prije nepune četiri godine Baptističku crkvu u Zadru posjetio 
je brat John Shannon iz Škotske. Razgledao je crkveni prostor u 
ulici Put Nina 3 te je, u dogovoru s pastorom Teofilom Mršićem, 
zaživjela zamisao o nužnoj obnovi crkvenoga prostora, koji je inače 
vapio za obnovom.

Najprije se svojski prionulo poslovima prikupljanja nemalih 
novčanih sredstava i hrpe potrebnih dozvola. John je organizirao 
prikupljanje sredstava u svojoj crkvi, a pastor Mršić prionuo je pri-
kupljanju dozvola i pobudi članstva crkve u Zadru da ozbiljno shva-
te projekt obnove te pomognu izdašnijim darovanjem u crkvenu 
blagajnu. Odlukom pak Saveza baptističkih crkava u RH, pretprošle 
su godine baptističke crkve u molitvenom tjednu prikupljale novac 
za istu svrhu.

Nakon zatvaranja administrativne i financijske konstrukcije, 
dana 15. veljače ove godine pastor je, s trojicom članova crkve 
– Miroslavom, Miletom i Božom, prionuo radovima na obnovi 
staroga i dotrajalog poda, krova, zidova, prozora i vrata. Sve je 
trebalo ili popravljati, ili rušiti i nanovo graditi ili ugrađivati. Sestre 
su sudjelovale u akciji vrijednim pripravljanjem obroka za radnike.

Svakako je potrebno reći da je odnos braće u gruboj radnoj 
atmosferi pobudio zanimanje susjeda koji su se, doslovce i bez 
pretjerivanja, čudili kako samo njih četvorica, uz pokoju pomoć i 
druge braće, iz dana u dan, od 7.30 ujutro do 18 sati navečer, rade 
neprekidno, šale se, pjevaju. Uistinu, bilo je to za okolni svijet pravo 
svjedočanstvo prebivanja Kristove ljubavi među braćom.

Za samo 3 i pol mjeseca, stara i dotrajala crkvena zgrada 

pretvorila se u pravu ljepoticu, iznutra i izvana. Nove pločice, pro-
zori, stropna svjetla, sjedalice, nove instalacije, nova kuhinja i 
obnovljeni pastorov ured. Izvana, nova fasada i novi krov, a pred 
ulazom u crkvenu dvoranu napravljena je prikladna sjenica. 

Otvorenje je upriličeno 13. lipnja u 18 sati. Bilo je oko 120 
prisutnih i nije bilo praznoga mjesta. 

Započelo se radosnim pjevanjem vođenim slavljeničkim ti-
mom: Marijana, Petja, Marija, Božo, Darijo, Samuel i Miroslav, a 
slavljenju su se priključili svi prisutni.

Propovijed je održao pastor Toma Magda. Govorio je o našem 
Gospodinu koji je po otvorenome moru išao do lađice u kojoj su 
bili njegovi učenici. Pastor Magda se posebno osvrnuo i na Petra 
koji je, kao i njegov Učitelj, također želio hodati po vodi. I hodao je 
tako dugo dok je njegov pogled bio usmjeren samo na Krista i dok 
sumnje nisu bacile svoju mrlju na Petrovu vjeru. Skrenuvši pogled 
od Gospodina, Petar je počeo tonuti i zapomagati. Da, tako su i 
naša vrijedna braća svakodnevno svoj pogled upirala u Onoga koji 
je davao snage i mudrosti, u Onoga koji je obilno blagoslivljao svaki 
pokret njihovih ruku. A rezultat je vidljiv. Valja doći i vidjeti. 

Slava za sve pripada samo Jednome. Baptistička crkva u Zadru 
zahvalna je Svemogućemu za svaki milimetar obnovljenoga Doma 
molitve u kojemu se radosno i ponosno slavi Ime nad imenima. (Z. 
Levačić Vidović/IBA/GC)

OBNOVLJENA ZGRADA  
BAPTISTIČKE CRKVE U ZADRU

Od četvrtka 10. lipnja do nedjelje 13. lipnja održavali su se u 
Baptističkoj crkvi u Slavonskom Brodu dani duhovne obnove. Gost 
govornik bio je brat Pero Crnković iz Australije. Vjernici su bili 
ohrabreni i potaknuti na živu vjeru u Boga i djelotvornu ljubav prema 
drugima kroz odricanje od sebe samih. Duhovna obnova poslužila je 
kao izvrsna priprema za sva događanja koja zajednicu u Slavonskom 
Brodu očekuju tijekom ljeta, prvenstveno  za susret vjernika Slavonije 
koji će se održati 27. lipnja. Unatoč velikoj sparini i vrućini svake 
večeri, vjernici su bili osvježeni živom Riječju Božjom te motivirani 
na posvećeni život za Krista. (IBA)

DANI DUHOVNE OBNOVE U SLAVONSKOM BRODU
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U Baptističkoj crkvi Pakrac već je duži niz godina druga nedjelja 
u lipnju iznimno svečana i posebna za djecu i mlade. Kako se druge 
nedjelje u lipnju u baptističkim crkvama obilježava Dan mladih i 
kako je to i posljednja nedjelja u školskoj godini, u pakračkoj za-
jednici vjeronaučna godina  završava velikim bogoslužjem djece i 
mladih na kojemu se potom dodjeljuju i svjedodžbe vjeroučenicima 
baptističkog vjeronauka. Tema je ovogodišnje svečanosti, održane 
13. lipnja, bio tekst iz biblijskog retka: »Samo Bog je moja hrid i 
spasenje, utvrda moja!« (Ps 62) Pod ovim su stihom obuhvaćene 
poneke teme obrađene u vjeronaučnoj godini, poput nastavne 
cjeline: »Jošua« ili »Štovanje«. Kroz pjesmu i pokret, scenski prikaz 
biblijskih događaja, pantomimu, glumu – i s mnogo kreativnosti 
– ovogodišnji su program obogatili oni najmanji  iz predškolske 
nedjeljne škole te potom osnovnoškolci i sve do mladih koji su nas 
vodili u štovanju Boga. 

Da je bilo zanimljivo, i kreativno i na dječji način: to svakako. 
Spuštalo se na užetu kroz prozor!  Rušile su se zidine! Bilo je tu i 
ovnujskih rogova za bitku! Mladi su nas dojmljivom koreografijom 
pjesme »Haleluja!« (Smith) uveli u zajedništvo čitavog neba koje 
pjeva: »Dostojno je Janje koje je zaklano!« Da je bilo nadahnjujuće, 
to su svjedočila mnoga lica suzama radosnicama, oduševljenjem 
i riječima blagoslova na djecu i mlade. Cijela je zajednica učila 

biblijski redak po metodi »suši se veš«. Na užetu su kvačicama bile 
pričvršćene riječi retka te su polako jedna po jedna nestajale dok su 
se slagale u srcima okupljenih.

U posebnoj zahvali za djecu i mlade u našoj zajednici te u cijeloj 
našoj zemlji, u molitvi za sve roditelje i one koji rade s djecom i 
mladima vodili su nas braća iz starješinstva Jonatan Berlančić i 
Danijel Prohaska. 

Pastor je potom podijelio svjedodžbe vjeroučenicima zajedno s 
njihovim radovima u protekloj godini. Prigodnim poklonom i za- 
hvalom vjeroučiteljicama približili smo se kraju još jedne vje-
ronaučne promocije. »Svakako, radujemo se što su sestre Kor-
nelija Berlančić i Ivana Špičak u svim mogućim i nemogućim 
okolnostima uvijek bile spremne podnijeti žrtvu uzvišene službe 
najmanjima.  Bilo je to gotovo svakog bogoslužja, a u posebnim 
blagdanskim danima još i mnogo više. Zato mogu reći da smo kao 
zajednica ponosni vama i iznimno blagoslovljeni vašom službom!« 
– istaknuo je pastor.

Zajedničkom fotografijom u dvorištu crkve završena je promo-
cija. 

Poslijepodnevni sati bili su rezervirani za misijsko putovanje 
u Baptističku crkvu Koprivnica. Zbor, mladi, djeca i još poneki 
bili smo u posjetu braći i sestrama u Koprivnici. Bio je iznimno 
vruć dan za putovanje, ali radujemo se što smo ondje mogli biti na 
blagoslov svojom službom. Koprivničani su nas radosno dočekali. 
Imali smo divno vrijeme zajedništva, a i dobru večeru zahvaljujući 
domaćinima.

Ova će nam nedjelja ostati u dugom sjećanju, jer nas je u njoj 
Gospodin na mnogo načina osnažio i povezao u jače zajedništvo. 
Malo nas je, ali Gospodin je naša hrid i spasenje, utvrda naša! (T. 
Špičak/IBA).

BC PAKRAC:   
OBILJEŽEN KRAJ VJERONAUČNE GODINE

U sisačkoj Baptističkoj crkvi »Betel« održan je 25. – 26. lipnja 
seminar o propovijedanju koji su vodili Jangsoo Jeon i Kyngok 
Choo, pastori iz južnokorejske Baptističke crkve Sung Rak u Seulu, 
koju vodi pastor Ki Dong Kim. 

Seminaru je nazočilo oko 30 polaznika iz Siska, Mošćenice, 
Garešnice i Daruvara. Prevođenje je išlo s korejskog preko en-
gleskoga na hrvatski jezik.  Prevedena predavanja i video-zapis s 
dodatnim pitanjima i odgovorima bit će postavljen na web stranicu 
BC »Betel« Sisak (www.betel.hr). Na istoj web-stranici već se nalazi 
iscrpnije izvješće sa seminara.

Evo nekoliko rečenica iz uvodnog predavanja:
»Propovijedanjem ljudi mogu prenositi svoje ideje, ali to nije 

propovijedanje, nego je propovijedanje prenošenje Božje riječi i za 
to treba biti kvalificiran ... propovjednik treba doživjeti poziv od 
Boga ... ako prenosi poruku bez poziva onda će prenositi svoje ideje 
... u Bibliji je Bog upozorio takve ljude ... ljudi koji slušaju takvu 

osobu također će biti zavedeni i prevareni ... zato ako netko želi da 
ga Bog upotrijebi, mora prvo čuti Božji poziv.« (M. Komanović/
IBA).

SEMINAR O PROPOVIJEDANJU U BC SISAK
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Dana 16. lipnja o. g. održan je, po prvi put nakon 2004., su-
sret visokih predstavnika vjerskih zajednica na nacionalnoj razini 
(izuzmemo li zagrebačke susrete). Na susretu su sudjelovali pred-
sjednik Vijeća HBK za ekumenizam i dijalog sisački biskup msgr. 
dr. Vlado Košić, tajnik istoga Vijeća prof. dr. Jure Zečević, pred-
stavnik Srpske pravoslavne Crkve protojerej stavrofor o. Marinko 
Juretić, predstavnik Bugarske pravoslavne Crkve ikonom o. Emil 
Cenov Angelov, predstavnik Makedonske pravoslavne Crkve – 
Ohridske arhiepiskopije Ivan Lepitkov, predstavnik Evangeličke 
crkve u RH generalni vikar Branko Berić, biskup Reformirane 
kršćanske (kalvinske) crkve u Republici Hrvatskoj Endre Langh, 
predsjednik Saveza baptističkih crkava pastor Toma Magda, pred-
sjednik Evanđeoske pentekostne crkve pastor Damir Špoljarić, 
predstavnik Židovske općine Zagreb rabin Luciano Moše Prelević, 
predstavnica Židovske vjerske zajednice Bet Israel u Hrvatskoj 
Jasminka Domaš i predsjednik Mešihata Islamske zajednice u 
Hrvatskoj muftija Ševko Omerbašić.

 »Sudionici su u otvorenom i prijateljskom razgovoru«, prema 
riječima Tome Magde, »puno vremena posvetili razgovoru o stanju 
u pojedinim vjerskim zajednicama, o izazovima koji stoje pred sva-
kom od njih, o implementaciji ugovora koji su sklopljeni s Repu-
blikom Hrvatskom, o obrazovanju u vjerskim školama, a posebice 
o pravima radnika i socijalno ugroženih. Prepoznata je važnost 
osnivanja hospicija kako bi rastući broj starih i nemoćnih, sve više 
prepuštenih nemilosrdnom društvu, bio u prilici dostojanstveno 
napustiti ovaj svijet.«

Zajedničku izjavu sudionika susreta donosimo u cijelosti. 
Susretom, razgovorom i druženjem prvenstveno želimo vjerni-

cima naših zajednica i cjelokupnoj javnosti posvjedočiti našu blizinu 
i naše zajedništvo u ljudskoj i vjerničkoj dimenziji te promicati   
kulturu međureligijskog dijaloga i suradnje.

U društvu uzdrmanom globalnom ekonomskom krizom vjerski 
poglavari izražavaju svoju solidarnost s onima koji su njome najviše  
pogođeni, posebno s radnicima koji su sve više obespravljeni i 

beskrupulozno izrabljivani. Zalažu se i za starije, bolesne i sve 
nemoćne koji se ne mogu skrbiti sami o sebi i pozivaju nadležne 
institucije u Hrvatskoj da u svrhu njihova zbrinjavanja pokrenu i 
realiziraju projekte, primjerice novih hospicija i srodnih ustanova 
Pozivamo i potičemo sve, u našim vjerskim zajednicama i izvan njih, 
da u ovo, u socijalnom pogledu osobito osjetljivo vrijeme, u skladu sa 
svojim mogućnostima, svi pomažemo i neumorno iskazujemo djelo-
tvornu skrb za ljudsko dostojanstvo najugroženijih.

Pozivamo također na zreo i nekoristoljubiv način ophođenja s 
prirodom. Istjecanje nafte i erupcije vulkana podsjećaju na ranjivost 
naše Zemlje i obvezuju na odgovorno korištenje prirodnih potencijala. 
Podsjećamo da je »ekologija prirode« u prvom redu »ekologija srca«.

Ljudsko djelovanje ne može se svesti samo na interes i profit jer 
na taj način nema dobra za sve, nema nekonfliktnog društva, nema 
stvarnog napretka, ako se ne poštuju i ne vrednuju etička načela. 

U pogledu različitih jednostranih prikazivanja prošlosti, što često 
predstavlja izvor novih nezadovoljstava, podjela i sukoba, podsjećamo 
sve koji se njome bave, o njoj pišu i govore, na potrebu zalaganja za 
istinu koju se ne smije ni u koju svrhu zlorabiti. Jedino na objektivnom 
i poštenom sagledavanju i prikazivanju prošlosti i aktualnih zbivanja 
moguće je graditi bolje dnose među narodima, vjerskim zajednicama 
i pojedincima.

Izražavamo žaljenje što se vjeru u Boga i religijske i konfesionalne 
pripadnosti diljem svijeta i nadalje zlorabi u političkim i drugim 
interesnim sukobima i iskazujemo svoje duboko neslaganje s time. 
Kao vjerski predstavnici kršćanstva, židovstva i islama podižemo svoj 

glas i ponovno svjedočimo: ni u jednoj od naših religija ne može se 
ubijati i nanositi zlo drugome u Božje ime! U Božje ime se čovjeku 
čini isključivo dobro, a ne zlo! Religija ne gradi nasilje nego mir među 
ljudima! 

Iskreno želimo da ovi naši izričaji i apeli ne ostanu »mrtvo slovo 
na papiru« nego da prožimaju i nadahnjuju svakodnevne misli, 
riječi i djela nas, naših vjernika i svih ljudi dobre volje. (IBA/GC)

SISAK: SUSRELI SE PREDSTAVNICI VJERSKIH ZAJEDNICA

Slijeva nadesno, gornji red:  D. Špoljarić, E. C. Angelov, J. Domaš, B. Berić, I. Lepitkov, T. Magda, J. Zečević.  
Donji red: M. Juretić, Š. Omerbašić, V. Košić,  L. M. Prelević, E. Langh.
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Pred prepunom crkvenom dvoranom riječke Baptističke crkve 
pastor Giorgio Grlj održao je 20. lipnja prvo ovogodišnje krštenje. 
Marta Gajski, Maja Marušić i David Car krštenjem su postali novim 
članovima crkve.

Radostan događaj započeo je ipak kraćim sjetnim osvrtom 
na iznenadnu smrt i gubitak dr. sc. Davorina Peterlina, koji je u 
godinama 1992./93. službovao kao pastor riječke Baptističke crkve. 
Ovo je bila jedina pastorska služba dr. Peterlina, stoga je riječka 
crkva – premda je on u njoj zakratko boravio – dijelom i njegova 
matična crkva.

Svečani program započeo je slavljenjem koje je vodio crkveni 
bend. Igor Marušić, suprug današnje krštenice Maje, a i sam kršten 

prošle godine u Rijeci, pročitao je biblijski tekst iz Dj 10,34-43. 
Uslijedila je propovijed pastora Grlja u kojoj je razmatrao poruke 
iz navještaja apostola Petra, održane pred Kornelijevim domom. 
Naglasio je značajnost tada anonimnog  Isusa iz Nazareta, njegovu 
pomiriteljsku službu između Boga i čovjeka, kao i njegovo go-
spodstvo. On je »Gospodin sviju« koji nije gospodar i tiranin, nego 
onaj koji pere noge svojim učenicima. Bog ga je pomazao Duhom 
Svetim, bio s njime, uskrisio ga od mrtvih i postavio sucem živima 
i mrtvima. Isus iz Nazareta prolazio je zemljom čineći dobro i 
ozdravljajući sve koje đavao bijaše tlačio. »Na temelju ovoga kažem 
vama koji danas krštenjem sklapate Savez s Bogom, ali podsjećam i 
sve nas koji smo to učinili pred više ili manje godina: Naš je zadatak 
proći zemljom čineći dobro i u mrak ljudske svakodnevnice unositi 
božansko svjetlo kako bi se razarala djela đavolska« – zaključio je 
pastor Grlj. Potom se, nakon živahnoga glazbenog priloga riječkoga 
djevojačkoga vokalnog tria (Manuela, Lea i Ana), prišlo samome 
činu krštenja kojim su krštenici javno potvrdili svoju vjeru. Nakon 
što je  novoformirani zbor »Aleluja« (sastavljen od mlađih vjernika 
riječkih protestantskih crkvava, pod ravnanjem Borisa Sliškovića) 
otpjevao tri pjesme, Nina Narančić, Judita Grlj Kočiš i Stevo 
Vuletić uputili su molitve za svakoga pojedinog krštenika. Cijela 
je vjernička zajednica srdačnim pljeskom iskazala krštenicima 
dobrodošlicu u članstvo crkve, što su oni i potvrdili svojim prvim 
sudjelovanjem u Večeri Gospodnjoj.

Svečanost je nastavljena i nakon bogoslužja, srdačnim 
druženjem na domjenku u crkvenim prostorijama. (R. Knežević/
IBA)

KRŠTENJE U BC RIJEKA

Vjernici u ceranskoj crkvi prisustvovali su 20. lipnja posebno ra-
dosnom događaju. U BC Cerna je nakon gotovo pola stoljeća orga- 
nizirano krštenje. Prije su se krštenja održavala na rijeci Bosut, a 
poslije su krštenici bili krštavani u obližnjim crkvama koje su imale 
krstionice, načešće u Vinkovcima ili Osijeku. 

Ove smo se godine radovali s našim novim članovima koji 
su činom krštenja potvrdili svoju vjeru u Spasitelja Isusa Krista. 
Krštenje je organizirano u crkvenom dvorištu u privremenoj 
krstionici. Bila je ovo ujedno i prigoda za susret ceranskih crkava, 
a sudjelovao je i veći broj vjernika iz crkava u okružju: Osijeka i 
Andrijaševaca. Posebni su gosti bili Šibenčani, obitelj Mihoković 
i sestra Ivanka koja je današnje krštenike i upoznala s Radosnom 
vijesti.

U prepunoj je crkvi radostan događaj započeo slavljenjem. Uz 
domaćine, sudjelovala je grupa iz Evanđeoske crkve i gostujući 
pastor Vladimir Mihoković Miha iz Šibenika koji je otpjevao neko-
liko svojih dalmatinskih pjesama. Ceranski pjesnik Mato Godanj 
pročitao je jednu svoju prigodnu pjesmu.

Pastor Toma Magda rekao je kako ga je ovaj događaj u 
Cerni razveselio, a nakon žalosnih događaja – nekoliko smrt-
nih slučajeva i sprovoda kojima je nazočio u posljednje vrijeme. 
Među tim žalosnim događajima posebno je istaknuo smrt svoga 
dugogodišnjeg prijatelja dr. sc. Davorina Peterlina. »Danas prisus-
tvujemo  sprovodu  troje »starih« osoba, ali i radosti rađanja novih«, 
istaknuo je pastor Magda. Govorio je na tekst iz Markova evanđelja 
o Isusovu krštenju na Jordanu te o kušnji koja je nakon toga došla.

Važnost krštenja vidljiva je u tome što je i sam Isus bio kršten 
da bi ispunio volju Božju. Kao što je Isus bio kušan nakon krštenja, 
tako i krštenici trebaju znati da i njih sigurno čeka podosta kušnji, 
ali ne trebaju se bojati jer je Gospod s njima. Njegovom se riječju 
mogu oduprijeti svakoj kušnji.

Nakon izlaganja Riječi izašli smo na dvorište i pastor Mihoković 
krstio je troje novih članova Crkve. Milanka Čokić (47) i njezin 
sin Igman Čokić (24) te Matea Jurić (20) veselo su i glasno svo-
jim »Vjerujem« potvrdili svoju vjeru pred Bogom i okupljenim 
mnoštvom. T. Magda, V. Mihoković i Pero Crnković položili su 
ruke na krštenike i molili za nove članove. Nakon toga je brat Pero 
Crnković vodio službu Večere Gospodnje.

Na kraju smo svi još ostali na večeri koju su naše sestre pri-
premile i nastavili uživanje u zajedništvu. (D. Jurman Kovačić/IBA)

KRŠTENJE U BC CERNA

IZ NAŠIH CRKAVA

Pastori T. Magda, V. Mihoković i đakon D. Jurman-Kovačić s krštenicima
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U Slavonskom Brodu održan je 27. lipnja godišnji Susret 
baptista Slavonije, s temom: »Umreženi s Kristom u Slavoniji 
2010«. Podršku crkvi u Slavonskom Brodu, gradu proglašenim 
najnesigurnijem gradom u Hrvatskoj, došli su dati baptisti iz cijele 
Slavonije, potom riječka grupa Kristina te skupina mladih iz SAD-a 
predvođena Tonijem Pedronijem, misionarom koji je sa svojom 
obitelji i otpočeo rad u Slavonskom Brodu. U kratkom razgovoru 
sa sadašnjim pastorom baptističke crkve u Slavonskom Brodu Dar-
kom Mikulićem, Pedroni je opisao kako je to bilo kada je on došao 
u Slavonski Brod i kada se pojavila ideja za otvaranjem nove crkve u 
tom gradu te kako je Darko, tada student teologije na ljetnjoj praksi, 
završio baš ondje.

U jutarnju službu uveo nas je slavljenički tim iz Osijeka te da-
ruvarski zbor, mladi iz Pakraca te riječka grupa Kristina sa svojim 
glazbenim prilozima. Kroz propovijed pastora Tome Magde bili 
smo izazvani prestati hramati na dvije noge kao izraelski narod u 
vrijeme Ilije te uočiti da je stavljanje Boga samoga na prvo mjesto 
jedini način da izađemo iz ekonomske, moralne i vjerske krize.

Nakon bogoslužja koje je održano u dvorani glazbene škole, 
otišli smo i do baptističke crkve gdje su nas domaćini ponudili 
odličnim i obilnim ručkom, a dobrog društva i razgovora nikome 
nije nedostajalo.

Poslijepodnevna je služba ponovno započela slavljenjem i 
gla-zbenim prilozima Osječana, »Cesarica« iz Andrijaševaca te 
Ivana Špičaka i grupe Kristina, a zastupničkom su molitvom Josip 
Jendričko, Ksenija Magda i Ivan Špičak stavili pred Boga Slavonski 

Brod, njegove stanovnike i vjernike, ali isto tako i cijelu Slavoniju 
kao i cijelu Hrvatsku. Propovijed pastora Danijela Ogrizovića iz 
Virovitice ponovno nas je podsjetila da Bog treba biti temelj našeg 
života čime ćemo izbjeći razne krize. Pastor Ogrizović pozvao nas 
je na predanje i dopuštanje Bogu da iz nas izvadi »kameno srce« i u 
nas stavi »mesnato srce« i novi duh.

U nadi da će ovaj godišnji Susret baptista Slavonije postati 
tradicijom, upućen je poziv svima na okupljanje i sljedeće godine, 
a do tada nam je ostati umreženima jednih s drugima i s Bogom, 
kako bi ljudima u Slavoniji donosili Božju Radosnu vijest. (S. 
Tomin/IBA/GC)

SUSRET BAPTISTA SLAVONIJE U SLAVONSKOM BRODU

Na Činti je u razdobolju od 4. do 10. srpnja  održan kamp za 
mlade obitelji u organizaciji Ženskoga rada pri SBC u RH. Ove 
je godine ugodno okruženje Baptističkoga ljetnjeg kampa dijelilo 
14 obitelji s djecom do 14 godina. Odrasli učesnici zajedno su 
s voditeljicama kampa Ksenijom Magda i Snežanom Anđelić 
promišljali, kroz razmatranje knjige Psalama, o svom odnosu s 
Bogom kao roditelji te o tome kako kao obitelj mogu stvarati sretna 
i sigurna mjesta za svoju djecu. Djeca su kroz igru, priču i veselu 
pjesmu, a uz pomoć svojih voditelja, pastora Timothy Špičaka, 
Ivane Špičak te Tomislava i Nikoline Kubica pratila biblijskog Da-
vida od njegovih prezrenih početaka do velikoga uspjeha kad ga je 
Bog postavio za kralja u Izraelu. 

Ovo je drugi kamp za »mlade obitelji« na Činti u organizaciji 
Ženskoga rada, a visoke ocjene u evaluaciji daju naslutiti da je kamp 
poslužio ljudima u najzahtjevnijim godinama života. »Ovo mi se 
ispostavilo kao idealno mjesto za odmor«, rekla je Natali Horvatić, 
mama tinejdžera Jakova i nekoliko mjeseci stare djevojčice Jane. 
»Nisam mislila da se čovjek može odmoriti kad ima bebu, ali ovdje 
je to moguće. I više od toga, dobila sam i odmor za dušu.«

Kamp je obilježio velik broj predškolaca i posebno djece mlađe 
od tri godine, no nakon početnoga navikavanja na prirodan, nera-
van i velik otvoreni teren (što je posljedovalo brojnim razbijenim 
koljenima!) i najmanji su uživali u suncu i moru te smo svi za-
jedno proživjeli vesele i mirne dane. 'Mama, sada sam i ja Čintaš!' 
zaključila je Martina Čizmanski (6), dodavši,  »Onda bih sad mogla 
ostati i na »Starim Čintašima«!« Na rastanku je bilo zagrljaja i suza. 
»Nije pošteno da već sada moramo ići kući!' zaključili su Joel i Kaleb 
Špičak i time su izrazili zajedničku misao svih novih Čintaša. Svima 
za utjehu već su određeni termini za novi obiteljski kamp na Činti i 
to punih 9 dana – od 3. do 11. 7. 2011, a evaluacijski papiri govore: 
Vidimo se svi – dogodine! (IBA)

Kako stvoriti sretno i sigurno mjesto u obitelji
KAMP ZA MLADE OBITELJI NA ČINTI

IZ NAŠIH CRKAVA
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Kada netko prevali preko 10 000 ki-
lometara u jednom smjeru, onda je on 
poseban gost. Za Baptističku crkvu u Golu-
binjaku to su 22. lipnja bila dva pastora, 
Jangsoo Jeon i Kyngok Choo sa suprugama 
iz južnokorejske Baptističke 
crkve Sung Rak iz Seula, koja 
ima oko 160 000 članova. S 
njima je došao i Sang Yee Nam, 
Korejac koji je već preko 15 
godina misionar u Češkoj. U 
crkvu u Golubinjaku naguralo 
se preko 80 braće i sestara iz 
cijelog okružja, tako da su i 
hodnik i stepenište bili puni. 
Atrakcija je bilo to što je govo-
rnik govorio na korejskom, a 
prevodio ga je na češki jezik 
Sang Yee Nam.

U dva predavanja po sat 
vremena tema je bila »Duhov-
na i snažna mjesna crkva«. 
Pastor Kyngok Choo, jedan od 
dvjestotinjak pastora aktivnih 
u crkvi Sung Rak koja djeluje 
na pedesetak lokacija u Seulu, govorio je 
iz vlastitoga iskustva. Na mjestu gdje je 
danas Sung Rak još je prije 45 godina bio 
postavljen šator u kojem se odvijala evan-
gelizacija, a danas je na tom mjestu crkva 
sa 700 zaposlenih, nekoliko višekatnica i 
glavnim prostorom sa 6000 sjedećih mjesta. 
Prošle je godine otvoren novi crkveni pro-
stor u središnjem dijelu Seula, s glavnom 
dvoranom od 16 000 sjedećih mjesta. Zgra-
da ima šest katova ispod zemlje i 12 katova 
iznad zemlje.

Bili smo znatiželjni što će pastor Choo 
reći o duhovnoj izgradnji mjesne crkve. On 
je naglasio da je Isus obećao sagraditi svoju 
Crkvu koju ni vrata pakla neće nadvladati. 
Kada smo poslušni Božjoj Riječi, to je kao 
da slušamo Boga. Jer Riječ je tijelom postala 
i nastanila se među nama da nam pokaže 
Boga Oca. Ako vjerujemo Isusu Kristu 
onda vjerujemo i Ocu, jer se njegova Riječ 
ne može odvojiti od Isusa koji je utjelovljena 
Riječ.

Ispričao je nekoliko primjera kako su 
proroci bili spremni dati svoj život da bi 
prenijeli Riječ za koju im je Bog naložio 
da prenesu kraljevima ili narodu. I često 
se slušateljima nije svidjela poruka koju 
je Bog slao preko proroka. U današnje je 
vrijeme vjera u Isusa Krista i u Božju Riječ 
onaj temelj na kojem Isus Krist želi sagraditi 
svoju Crkvu koju ni vrata pakla neće nad-
vladati. Ljudi prema svom shvaćanju Biblije 
stvaraju denominacije, ali Isus Krist govori 
da će sagraditi svoju Crkvu na temelju vjere 
u njega. Ako su u crkvi ljudi koji razumiju 
Božju Riječ i imaju dobro srce, onda oni 

ne odustaju kada dođu nevolje. Oni nisu u 
crkvi iz nekog interesa.

Kada gledamo kako je nastala Prva 
crkva, onda vidimo da je Isus na početku 
svojega djelovanja bio kršten i Duh Sveti 

sišao je na njega. Đavao ga je tada napast-
vovao, ali je Isus pobijedio. Bio je pun Duha 
Svetoga i počeo je govoriti Riječ. Izabrao je 
neke ljude za svoje učenike i počeo ih pri-
premati za nastavak svoje službe, kada njega 
više ne bude. Kada je odlazio, rekao im je da 
i oni trebaju primiti Duha Svetoga i na Prvu 
crkvu u Jeruzalemu sišao je Duh Sveti.

Ukoliko danas hoćemo graditi Crkvu 
Isusa Krista, moramo postati njego-
vi učenici. Učenici su oni koji rade ono 
što Isus Krist traži. Isusova je služba bila 
trostruka: propovijedanje, naučavanje i oz-
dravljanje. Vjera je poslušnost Božjoj Riječi. 
Kada čujemo Božju Riječ, treba je čuti 
kao stvarnost. Ako ne vjerujemo da je ona 
stvarna, tada ona ne može imati snagu 
u našem životu. U životu onoga tko je 
poslušan Božjoj Riječi događat će se mnoge 
stvari. Isus je obećao da kada položimo 
ruke na bolesne, oni će ozdravljati. To je 
njegovo obećanje. Božja Riječ ima autoritet 
i za izgonjenje demona. Ali u nama treba 
biti poslušnosti Božjoj Riječi i spremnosti 
da je izreknemo po cijenu vlastitog života. I 
tako možemo graditi mjesnu crkvu koja će 
biti snažna.

Isus nije sada na zemlji, ali postavio 
je nekoga za pastira da brine za ovce na 
zemlji. Trebamo imati takva iskustva: da 
smo blagoslovljeni i da nevjernici vide da je 
Bog u našem životu. To se može događati 
samo kada Bog pomaže, jer bez njegove je 
pomoći to nemoguće.

U mjesnoj crkvi članovi trebaju respe-
ktirati pastora kao što su učenici respekti-
rali Isusa Krista. Bog postavlja nekoga za 

pastora, a ne postavljaju ga ljudi. Vjernici 
se brinu za pastora i zato će ih Bog blago-
sloviti. Ako naš pastor ne radi Božje djelo 
radosno, to onda nije dobro za mjesnu 
vjerničku zajednicu i ona ne može imati 

napretka. Isus je rekao da će i 
pastori dobiti nagradu za svoj 
rad. Pastor mora imati poziv 
od Boga. Bog ga mora pozvati 
kako bi ga upotrijebio za sebe. 
Ako pastor prenosi poruku 
bez poziva, tada prenosi svoje 
ideje. U Bibliji je Bog upozorio 
na takve ljude. Božji je poziv 
važan i pastor je jako odgovo-
ran za službu koju obavlja. Pa-
stor prenosi Božju Riječ, a ne 
svoju riječ. Stjepan je govorio 
na drugačiji način nego što su 
govorili njegovi suvremenici i 
nije bio prihvaćen, ali nije mi-
jenjao poruku po cijenu rizika 
svojega života. I kamenovali su 
ga, ali za njega je govoriti Riječ 
bilo važnije od vlastita života. 

Pastor treba prenijeti poruku koja je važnija 
od njegovoga života. Ako nije tako, bolje da 
ne govori.

Treba respektirati pastora, a Riječ koju 
prenosi prihvatiti kao Božju Riječ. Govor-
nik je rekao da nije vidio ljude koji su 
ignorirali svoje pastore, a da su bili blago-
slovljeni.

Zatim je pastor Kyngok Choo naglasio 
da treba poštovati Dan Gospodnji, nedjelju. 
Oni koji nisu poštovali subotu u Starom za-
vjetu bili su kamenovani. U Novom zavjetu 
obećanje je da će biti blagoslovljen onaj tko 
Božji dan drži svetim.

Desetak je Božji, ističe Kyngok Choo. 
Kada čovjek odluči ne dati desetak Bogu, 
on je kradljivac. Daje li desetak, bit će bla-
goslovljen i on i njegova obitelj. Rekao je 
kako se Boga ne može iskušavati, ali Bog 
je rekao, kada je riječ o desetku, da ga se 
smije iskušati pa će narod vidjeti hoće li 
biti blagoslovljen. Možda ne odmah, ali 
treba strpljenja. David je pomazan, a tek 
se za desetak godina zakraljio. Nemamo li 
strpljenja u svojem životu, nećemo doživjeti 
Božje obećanje.

Južnokorejski narod potpuno se promi-
jenio kroz kršćanstvo. Kršćanstvo je došlo 
u Južnu Koreju 1975. godine, a danas su na 
jedanaestom mjestu u svijetu po ekonomiji.

I na kraju je govornik zaključio: Vjerujte 
Isusa Krista čvrsto i Bog će nešto dobro 
učiniti u vašem životu. Želim da pobijedite i 
budete blagoslovljeni.

Premda je bio prvi posjet Korejaca Go-
lubinjaku, vjerujemo da nije bio i posljednji. 
(Z. Konecky – Ziki/IBA/GC).

GOSTI IZ JUŽNE KOREJE 
U BC GOLUBINJAK

IZ NAŠIH CRKAVA
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Uz malo mjesto Čeprljanda na otoku 
Ugljanu već se desetljećima održavaju su-
sreti baptista u kampu Činta. Prvi se susret 
dogodio sada već davne 1973. godine i 
mnogi su od vjernika ostali vjerni Činti 
sve do danas, iznova se vraćajući i ljeto 
provodeći u svakodnevnim molitvama, 
radosnom slavljenju Boga i promišljanju 
o ključnim biblijskim temama i njihovim 
poveznicama s ovozemaljskim životom. 
Tako se i ove godine od 11. do 18. srpnja 
odvijalo druženje tzv. starih Čintaša, koje 
je preraslo u tradicionalne susrete vjerni-
ka koji godinama pohode kamp slijedeći 
Kristov put. Ovogodišnji je susret obogatio 
51 vjernik iz Australije, Austrije, Hrvatske, 
Njemačke, Slovačke, Slovenije i Švicarske.

Svakodnevne jutarnje i večernje molitve 
vodio je karlovački pastor Ladislav Ružička, 
posvećujući jutra izgradnji vjernika kao 
navjestitelja evanđelja, ribarenjem morima 
života, usmjeravajući one izgubljenih karata 

i kompasa da se vrate na utrti 
put Kristov. Večernje mo-
litve usmjerene su vjernicima 
kao poticaj na promišljanje 
o opraštanju i o koracima 
koji vode do toga važnog 
čina, kroz iskreno i istinito 
sučeljavanje povrijeđenog i 
vršitelja uvrede. Svjedočenja 
vjernika o svojim životnim 
iskustvima praštanja i 
suočavanja sa svojim dubo-
kim osjećajima i patnjom 
bio je dobrostivi dar našem 
duhovnom rastu. Radosno 
slavljenje bilo je isprepleteno 

mnoštvom pjesmama uz duhovnu podršku 
i muzičku pratnju Samuela Horvata. Sva-
kodnevnim molitvama i pjesmom nisu bili 
zapostavljeni ni najmlađi posjetioci kampa.

Bogato pripravljeni obroci u kampu 
bili su hvalevrijedna nadogradnja duhovnoj 
hrani i iziskuju posebnu zahvalu svima 
u kuhinji kampa Činta – posebice Nadi 
Dobutović – na uloženom trudu i ljubavi 
koja se osjećala u svakom zalogaju.

Na kraju ovog duhovnog hoda na Uglja- 
nu osjeća se da je na ovom odabranom 
mjestu imenom Činta ime Kristovo u sva-
kom otkucaju našeg srca i tu ljubav treba 
uliti u naše postojanje i pronositi našim 
uzburkanim morima života koje nam Krist 
utire.

Gledajući iz ugla nepristrane franjevke i 
nakon drugoga posjeta kampu Činta, moje 
srce sada kuca poput mozaičnog vjernika 
katolika i baptista. (S. Gottstein/IBA/GC) 

STARI ČINTAŠI NA UGLJANU

Tijekom prvih devet kolovoških dana 
u kampu Činta na Ugljanu boravili su pa- 
stori iz Hrvatske i Srbije sa svojim obitelji-
ma. Bila je to prigoda da se u potpuno 
opuštenoj atmosferi, bez crkvene politike i 
teologije, obnove stara prijateljstva i stvore 
nova, te da se uživa u ljepoti prirode, ku-
panja i sunčanja i obnavljanju snage za 
nastavak služenja Božjemu narodu i svijetu. 

Dan je započinjao čitanjem psalama i 
molitvom, a završavao susretom na kojemu 
je Conrad Gempf izlagao na temu »Isusova 
pitanja«. O tome sam Conrad kaže: »U 
skoro svakom razgovoru koji je Isus vodio, 

postavljao je pitanja. Iznenadilo me to. Što 
je to Isus želio saznati? Zajedno smo prošli 
kroz razne pripovijesti i ustvrdili da je 
ta navika postavljanja pitanja ključna za 
razumijevanje Isusove naravi: umjesto da 
ljudima nudi informacije, čak i teološke in-
formacije, Isus je zainteresiran da započne 
razgovor, tražeći odgovore i u konačnici 
nastojati saznati kako bi svaki od nas od-
govorio na pitanje: »A ti? Što ti kažeš, tko 
sam ja?« (Mk 8,29). 

Jedina večer kad je zbog nevere i jakog 
vjetra otkazan večernji susret spontano se 
pretvorio u slavljenje Boga kad je uz glaz-
benu pratnju Branka Kovačevića na gitari 
otpjevano preko pedesetak pjesama bez 
pjesmarica, sve po sjećanju, a pokazalo se 
da ono i te kako dobro funkcionira. Sve su 
susrete pjesmom i sviranjem predvodile 
Mateja Magdalenić, Tamara  Magda i Spe-
ranca Tomin, a za besprijekornu se hranu 
pobrinula ekipa kuharica predvođena 
Nadom Dobutović.  (IBA)

OVOLJETNI PASTORSKI KAMP NA ČINTI

IZ NAŠIH CRKAVA

19. 6. – 3. 7.   
dvije dječje grupe splitskih crkava
4. 7. – 10. 7.   
grupa za mlade obitelji ili »obiteljska» .
11. 7. – 18. 7.  
»Stari Čintaši»
20. 7. – 30. 7.  
međunarodna tinejdžerska grupa
1. 8. – 9. 8.  
pastorska grupa
9. 8. – 17. 8.  
vjernici iz Kristove crkve
18. 8. – 25. 8.  
zajednička studentska grupa STEP-a i 
EUS-a
23 .8. – 28. 8.  
grupa mladih kršćana iz Njemačke

Ove godine posebno raduje konti-
nuitet i posjećenost domaćih grupa. 
Vidljiv je napredak i u samoj organizaciji 
i prilagođenosti programa raznim do-
bnim skupinama. Sve to nam daje još više 
motivacije da kamp bude ugodno mjesto 
za boravak svima. Posebno se trudimo da 
svake godine makar donekle poboljšamo 
uvjete u kampu. Tijekom listopada radi-
li smo na sanaciji dijela krovišta iznad 
kuhinje. Naš je san izgradnja novoga 
sanitarnog bloka u 2011. Ovo nam je 
svima prioritet i udruženim snagama to 
možemo i napraviti. (David Dobutović, 
upravitelj kampa Činta pri SBC u RH)

PREGLED 
OVOGODIŠNJE  
SEZONE NA KAMPU 
ČINTA

Vjernici riječke baptističke crkve oku-
pili su se 1. rujna u još uvijek do kraja 
nepokrivenom Pastoralnom centru »Riječ 
i život« na svome prvom molitvenom sus-
retu u ovome novom prostoru. Gradnja 
koja je započela u veljači 2004. godine bliži 
se fazi konačnoga zatvaranja zgrade »pod 
krov i pod ključ«, premda nakon toga preo-
staje još mnogo posla na finalizaciji detalja 
pokrova i unutrašnjem uređenju zgrade.

Povijesnom, prvom molitvenom sus-
retu, nazočilo je tridesetak vjernika koji 
su od srca zahvalili Bogu na, ovih dana 
dobivenoj, novčanoj donaciji koja će 
omogućiti konačno zatvaranje zgrade.  
Ključni je pak razlog za molitvu uvjerenje 
riječkih baptističkih vjernika da selidbom u 
novu crkvenu zgradu zajednica želi postati 
»urbanom crkvom« koja će se uspješno 
suočavati s problemima suvremenoga 
čovjeka u gradskoj sredini i stoga želi moliti 
za Božje vodstvo i njegovu mudrost. (IBA/
GC)

BC RIJEKA: PRVI MOLITVENI 
SKUP U NOVOME  
PASTORALNOM CENTRU
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Već četvrtu godinu zaredom Baptističku 
crkvu u Karlovcu i Dugoj Resi posjetili su 
tijekom ljeta mladi iz Škotske. Linda, Claire, 
Stephen i Caitilin stigli su iz Glasgowa iz naše 
sestrinske baptističke crkve (Calderwood 
Baptist Community Church, East Kilbride) 
čime su obogatili naše ljeto. Blagoslovili su 
nas služeći nam na raznovrsne načine.

Svakoga su  dana izvodili lutkarske pred-
stave u parku u centru grada nakon čega 
su zabavljali prisutnu djecu plesom te za-
bavnim i kreativnim radionicama. Posjetili 
su vrtiće u Karlovcu i Dugoj Resi, Udrugu 
Sunce za djecu s posebnim potrebama u 
Dugoj Resi te Dječji dom u Karlovcu gdje su 
ponovno obnovili prijateljstva sa štićenicima 
s kojima su se upoznali prethodnih godina. 
Djeca u vrtićima bila su oduševljena lu-
tkarskim predstavama koje su kroz pjesmu 
i priču prenosile poruku o radosti, ljubavi i 
Bogu koji nas ljubi baš takve kakvi jesmo. 
Svake su se večeri družili s mladim ljudima 
u gradu Karlovcu koji nisu dio naše crkve te 
su na taj način svjedočili o Kristu i govorili 
o našoj crkvi čime su i nama kao vjenicima 
omogućili da steknemo nove kontakte s 
mladima u našem gradu. 

Ove godine razlog njihova dolaska nije 
bila samo evangelizacija, nego i posebna 
želja za osnaživanjem zajednica u Karlov-
cu i Dugoj Resi kroz zajedničku molitvu 
i proučavanje Božje riječi. Tako smo se 
svaki dan ujutro i predvečer nalazili na 
proučavanju Pavlove poslanice Filipljanima, 
a stih vodilja bio nam je: »Ne budite zabrinuti 
nizašto, nego u svemu molitvom i prošnjom, 
sa zahvaljivanjem, očitujte svoje molbe  
Bogu.« (Fil 4,6) Na molitvenim sastancima 
dijelili smo svjedočanstva i događaje iz naših 
života te smo se svi na taj način još bolje 
povezali. Uvidjeli smo da iako dolazimo iz 
drugih zemalja imamo slične životne pro-
bleme što nas je dovelo do zaključka da u 
teškim situacijama uvijek trebamo trčati k 
Bogu, a ne se od njega udaljavati. 

Ovaj put sestre i brat priredili su nam 
iznenađenje poklonivši nam lutkarsku po-
zornicu i lutke čime su nas obvezali da ra- 
zvijemo lutkarsku skupinu u svojoj zajednici. 
Naša je želja kao zajednice da ostvarimo taj 
vid službe u našoj crkvi i gradu te pokažemo 
kako zaslužujemo takav poklon. (S. Rozner 
Malina/IBA)

BC KARLOVAC: 
POSJET MLADIH IZ 
ŠKOTSKE

Unazad nekoliko godina u Siraču se 
početkom rujna održava manifestacija 
»Dani šljiva« koja privlači svake godine 
sve veći broj ljudi iz svih krajeva Hrvatske. 
Ove je godine Općina Sirač ponudila 
Baptističkoj crkvi Sion štand za prezen-
taciju na kojem bi se naša crkva mogla 
predstaviti sumještanima i ostalim gostima. 
Dobili smo prigodu koju kao crkva nismo 
smjeli propustiti: da prezentiramo Boga 
najbolje što možemo i znamo. Nekoliko 
sestara i braće potrudilo se u subotu 4. 
rujna 2010. da naš štand izgleda lijepo i da 
na njemu naši mještani mogu naći nešto 
za sebe. Uz razne kolače od šljiva (buhtle, 
kiflice, bazlamače, rolade i salinjake) na 
našem su štandu posjetitelji mogli dobiti i 
besplatnu kršćansku literaturu od Biblija do 
raznih knjiga. Knjiga »Što će biti od ovoga 
svijeta« brzo je nestala sa štanda te uz ki-
flice i salinjake bila najtraženiji predmet na 
štandu. Svaki posjetitelj dobio je za uspo-
menu knjišku oznaku na kojoj je bio ispisan 
stih iz Postanka 1,11-12: I reče Bog. »Neka 
proklija zemlja zelenilom ... stablima plo-
donosnim koja, svako prema svojoj vrsti, 
na zemlji donose plod...«

Zahvalni mo Bogu koji nam je 
omogućio da ga i na ovakav način možemo 
navijestiti našim Sirčanima i svima onima 
koji ga još nisu upoznali. (T. Petrušić/IBA/
GC) 

BC SION NA »DANIMA 
ŠLJIVA« U SIRAČU

Početak rujna predstavlja početak 
školske pa time i vjeronaučne godine. Ti-
jekom nedjeljnoga bogoslužja u riječkoj 
baptističkoj crkvi, održanog 12. rujna, za-
jednici su poimence predstavljena sva djeca 
od predškolske do srednjoškolske dobi. 
Članovi crkve mogli su iz košarice izvući 
papirić s imenom nekog djeteta za koje su 
se obvezali moliti tijekom sljedeće školske 
godine. 

Nakon 25 godina vjerne vjeronaučne 
službe sestra Višnja Roksandić oprostila 
se od svojih vjeroučenika, prisjetivši se 
svojih godina rada s djecom. »Gledam ih 
danas kao odrasle ljude i veselim se što 
su krenuli Kristovim putem!« Mladim 
vjeručiteljicama, koje preuzimaju tu važnu 
službu, poručila je da uz sat vjeronauka 
provedu dosta vremena i u međusobnom 
druženju te da s djecom s kojom rade 
zajedno mole, jer će samo tako uz infor-
maciju moći prenijeti i vjeru prema Bogu 
i ljubav prema njemu. Mirko Matošević, 
prvi vjeroučitelj u riječkoj baptističkoj crkvi 
još u 1950-im godinama, predao je sestri 
Višnji buket cvijeća i knjigu, a za službu 
sestre Višnje u molitvi je zahvalio starješina 
Teofil Sečen, zazvavši i Božji blagoslov na 
vjeroučenike i vjeroučiteljice koji će tijekom 
sljedeće godine naporno raditi usvajajući 
nova znanja.  (IBA/GC) 

BC RIJEKA:  
SREBRNI JUBILEJ 
VJERONAUČNE 
SLUŽBE

IZ NAŠIH CRKAVA

Pokrenuta nova služba 
– Biblija na SMS-u

Baptistička crkva Mačkovec pokrenula 
je novu službu Biblije na SMS-u. Sve infor-
macije i prijave na: 

http://www.sms-biblija.com

NOVOST



 Glas Crkve – broj 34-35 – studeni 2010.     17

U Baptističkoj crkvi u Radićevoj 
održan je 18. rujna jesenski stručni skup 
vjeroučitelja evanđeoske provenijencije 
na kojem je nazočilo oko 50 vjeroučitelja 
(što aktivnih vjeoručitelja, što mlađih su-
radnika) iz crkava u Republici Hrvatskoj. 
Odlična organizacija, zanimljive teme i 
vrsni predavači doprinijeli su ugodnom 

ambijentu. Na skupu je sudjelovao i prof. 
Tomislav Tomasić, viši savjetnik za vjero-
nauk iz državne Agencije za odgoj i obra-
zovanje s kojim već nekoliko godina imamo 
veoma uspješnu suradnju.

Prigodnu uvodnu riječ imala je Svje-
tlana Mraz. Osvrnula se se na biblijski redak 
»upućuj dijete prema njegovu putu, pa i kad 
ostari neće ga ostaviti«, naglasivši da dijete 
upućuju i roditelji i vjeroučitelji, svatko 
na svoj način. Iako je težište odgoja na 
roditeljskom domu, vjeronauk svakako ima 
svoje specifično mjesto u životu djeteta. I 
roditelji i vjeroučitelji pozvani su upućivati 
ali iznad svega živjeti primjer kao što je to, 
uostalom, činio savršeni Učitelj svih vre-
mena, Isus. 

Dr. sc. Igor Đurčik izložio je preda-
vanje na temu »Izazovi rada s djecom u 

krizi«, a o suradnji roditelja i vjeroučitelja u 
provedbi vjeronauka u crkvama zanimljivo 
je predavanje održala dipl. pedgoginja Arna 
Bogešić. O novostima u vezi Nacional-
nog okvirnog kurikuluma i mogućnostima 
koje se pružaju za nastavu vjeronauka vrlo 
stručno i razumljivo prisutne je upoznala 
Lidija Stojković, školski pedagog i diplomi-
rana vjeroučiteljica iz Orahovice. Timotej 
Špičak oduševio je prezentiranjem svoje 
velike slikovnice na temu Uskrsa koju je 
prigodno radio u pakračkim vrtićima u 
suradnji sa stručnim osobljem vrtića, a uz 
svesrdnu pomoć djece i tinejdžera iz svoje 
zajednice. O novostima u vezi dječjih kam-
pova i literature za najmlađe govorile su 
Ana Prebeg, Karmen Horvat i Rujana Čanji. 
(E. Turinski/IBA/GC)

U ZAGREBU ODRŽAN STRUČNI SKUP VJEROUČITELJA

U Rijeci je 5. listopada u prostorijama 
Radija Rijeke održan sastanak o načinu 
implementacije Sporazuma koji je 2005. 
godine potpisan između Hrvatske radio-
televizije i vjerskih zajednica koje su sklopile 
Ugovor s Vladom Republike Hrvatske. Sa 
stanku su prisustvovali predstavnici onih 
vjerskih zajednica koje djeluju na području 
Primorsko-goranske županije (ukupno 
osam) i predstavnici Hrvatskoga radija. 

U uvodnoj je riječi Zoran Mihajlović, 
v. d. ravnatelja Hrvatskoga radija istaknuo 
da je zajedno s Vladimirom Kumbrijom, 
glavnim urednikom Informativnog pro-
grama Hrvatskoga radija, došao na ovaj 
sastanak kako bi istaknuo važnost koju HR 
pridaje suradnji s vjerskim zajednicama: 

»Ono što postoji na nacionalnoj razini, sada 
želimo vidjeti i na lokalnoj razini, a Pri-
morsko-goranska županija poslužit će kao 
pilot projekt za ono što se treba dogoditi i 
u drugim regionalnim centrima HR-a, ista-
knuo je g. Mihajlović. Radni dio sastanka 
vodio je Vladimir Rončević, glavni urednik 
Radija Rijeka, uz asistenciju glavnog ure- 
dnika Informativnog programa Radija Ri-
jeke Alena Čemeljića. 

Razmotrena su temeljna pitanja 
uvođenja nove radijske emisije koja bi pra-
tila rad vjerskih zajednica: trajanje emisije, 
termin emitiranja, način komunikacije 
između urednika buduće emisije i poje-
dinih zajednica te posebice sadržaj emisije. 
Spomenuto je tako da bi uz informacije i 

najave o događanjima u pojedinoj zajednici, 
emisija mozaičkog tipa uključivala i forma-
tivni dio s radijski prikladnim nagovorom, 
reportažama, obilježavanjem važnih bla-
gdana, razgovorom u studiju. Tijekom bi 
vremena, emisija – kojoj nije cilj zatvoriti 
život i rad vjerskih zajednica u geto – dije-
lom postala i kontakt-emisija kako bi se 
širi krug slušateljstva upoznao s njihovim 
radom. 

Emisija bi krenula kad se stvore sve 
pretpostavke i obave nužne predradnje, a 
početku emitiranja prethodila bi konfe-
rencija za medije. Očekuje se da pokre-
tanje emisije uslijedi najkasnije do siječnja 
sljedeće godine te da slijedi godišnju shemu 
Radija Rijeke. (IBA)

ODRŽAN SASTANAK VODSTVA HRVATSKOGA RADIJA I VJERSKIH ZAJEDNICA 

Rijeka kao pilot projekt za druge regionalne centre

IZ NAŠIH CRKAVA

Osječani su u svojoj (prostorno pre-
maloj) crkvi, dana 19. rujna podijelili ra-
dost sa svoje tri nove sestre koje su činom 
krštenja javno posvjedočile svoju vjeru u 
Isusa Krista kao osobnog Spasitelja. Teško 
se može opisati radost i uzbuđenje naših se-
stara koje su nestrpljivo očekivale trenutak 
kada će ući u vodu kako bi iskazale svoju 
poslušnost Pismu.

Andrea Cesar iz BC Andrijaševci bila 
je najmlađa kandidatkinja (16) koja je 
posvjedočila da ju je Bog pozvao i da ona ne 
želi odgađati svoj odgovor Bogu. Također 
je pjesmom izrekla svoje  svjedočanstvo o 
tome koliko joj Isus znači. Jasenka Grgić 
iz BC Cerna, u pratnji je supruga i svoje 
majke došla učiniti ono što već odavno 
želi i čeka. Iako je samo dva dana ranije 
sahranila svoju tetu pa je čitav događaj bio 

ispunjen emocijama, nije se pokolebala. 
Nada Jović iz BC Osijek (43) posvjedočila 
je da je vrijeme da učini ono što je pravo, da 
cijeli život osjeća Božju prisutnost u svom 
životu i da je vrijeme da odgovori na Božji 
poziv te postane dio Božje obitelji. Bila je tu 
Nadina obitelj, suprug i dvoje odrasle djece 
te mnoštvo rodbine i prijatelja.  Ono što je 
zanimljivo, na isti datum, prije 17 godina 

kršteni su Jasenkina majka Marica i brat 
Tomislav, a također i Nadina sestra Estera, 
tako da emocija nije nedostajalo. 

Nakon krštenja, nad krštenicima su mo-
lili Danijel Jurman Kovačić, đakon i voditelj 
BC Cerna, David Dobutović, pastor BC 
Andrijaševci te Toma Magda, pastor BC 
Osijek, koji je i obavio sam čin krštenja. 
Nakon toga je pastor Dobutović poslužio 
Večeru Gospodnju novim sestrama.

Na kraju su se svi pridužili zajedništvu 
za stolom, uz obilan slavonski ručak i za-
hvalnost Bogu što njegova milost još uvijek 
traje i što je blagoslovio i obogatio naše 
zajednice novim ljudima. (IBA/GC)

KRŠTENJE U BC OSIJEK
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Osamdeseta obljetnica 
posvećenja Molitvenog doma
Na nedjeljnom bogoslužju 19. rujna 

u Daruvaru obilježena je, pod geslom 
»Dovde nam je Gospod pomogao«, osam-
deseta obljetnica posvećenja molitvenoga 
doma daruvarske baptističke crkve. Okupili 
su se vjernici mjesne crkve, kao i raselje-
ni Daruvarčani, braća i sestre iz okružja 
te mnogi gosti pristigli iz raznih krajeva 
Hrvatske i inozemstva. 

Na samom je početku starješina dr. 
Vlado Novaković pozdravio mnoštvo go-
stiju iz udaljenih i bližih zajednica, potom 
gradonačelnika grada Daruvara Dalibora 
Rohlika te Željka Mraza glavnog tajnika 
SBC u RH i Ladislava Ružičku, dopred-
sjednika SBC u RH. Prvi je dio svečanosti 
obilježila osamdeseta obljetnica posvećenja 
molitvenog doma, a u drugome dijelu 
svečanosti dosadašnji pastor-pripravnik 
Ivan Špićak ordiniran je za pastora crkve.

Starješina dr. Vlado Novaković u uvo-
dnome je dijelu upoznao prisutne s nekim 
značajnijim činjenicama iz povijesti da-
ruvarske crkve. Odluku o gradnji ovog 
doma donijelo je tadašnje starješinstvo na 
čelu s Gustavom Lotzom u ožujku 1930. 
U lipnju je započela gradnja uz pomoć 
američke braće, a 7. i 8. rujna iste godine 
obilježeno je svečano otvorenje. Brat Lotz 
ostavio je detaljan zapisnik o tom pothvatu 
i Božjoj pomoći (o detaljima više u rubrici 
Pogledi i osvrti). Do otvorenja ove, sada 
osamdesetgodišnje zgrade, daruvarska se 
vjernička zajednica formirala i okupljala 
u privatnoj kući obitelji Lotz te u privre-
menoj dvorišnoj zgradi. U daruvarskoj 
baptističkoj crkvi začeti su brojni projekti, 
od početka izdavanja »Glasa Evanđelja« 
1923. godine i boravka u Daruvaru Vinka 
Vaceka, prvoga predsjednika tadašnjega 
Baptističkog saveza, pa sve do djelovanja 
Baptističkog teološkog seminara u prostori-
jama daruvarske crkve u razdoblju od 1955. 
do 1957. U daruvarskoj su crkvi održavana 
i brojna krštenja daruvarske i okolnih cr-
kava, a iz dostupnih je podataka vidljivo 
da je tijekom svih ovih godina kršteno 
oko 350 vjernika. Vrijedno je također 

spomenuti i prethodnike, pastore koji su 
nekad vodili daruvarsku crkvu: začetnik 
crkve Johann Lotz od 1883., potom njegov 
sin Gustav Lotz koji je godinama obavljao 
starješinsku službu. Službovali su također 
Vinko Vacek, Alois Erlich, Antun Mojzes, 
Vaclav Zboril, Franjo Klem, Josip Mađar, 
Šandor Pinter, Martin Hlastan, Đuro 
Balaj, Miško Horvatek i Vlado Novaković 
(voditelj-starješina) između mandata po-
jedinih propovjednika do dolaska Ivana 
Špićaka (3. 5. 2009.).

Željko Mraz, glavni tajnik SBC-a, u 
obljetničkoj je homiliji na temelju Psalma 
115. naglasio značaj vjere kojom su gene-
racije od početka do danas išle naprijed 
te je pozvao čitavu zajednicu da i danas 
bude crkva koja živi vjerom i svjedoči 
Krista u ovome vremenu beznađa. Pri-
godnim govorom okupljenima se obratio 
i gradonačelnik Dalibor Rohlik, poželjevši 
svako dobro i napredak zajednice. Zboro-
vi, solisti, te instrumentalno-vokalni sa-
stavi pridonijeli su ovoj svečanoj proslavi 
i osjećaju da je Dom ispunjen Božjom 
prisutnošću. Bilo je tu solo nastupa (Momir 
Horvatek), vokalno-instrumentalnih sa-
stava (Nathanael i Elizabet Špičak te Kornel 
i Tanja Crnković iz Koprivnice) i zborova. 
Zbor daruvarske crkve pod vodstvom prof. 
Estere Cenger kao i onaj iz Pakraca pod 

ravnanjem pastora T. Špičaka pokazali su 
raskoš klasičnih, ali i suvremenih duhovnih 
pjesama, a mješoviti sestrinski zbor daru-
varske crkve pod vodstvom Nade Popović  
otpjevao je himnu obljetnice BC Daruvar. 

Ordinacija Ivana Špićaka za 
pastora 
Uz proslavu obljetnice, ova je nedjelja 

bila od posebnog značaja za daruvarsku 
crkvu i po tome što je dobila novoga pasto-
ra u punovremenoj službi. Uvodnu molitvu 
molili su Franjo Špičak, pastor BC Sirač iz 
koje je mladi daruvarski pastor i potekao, 
te Miroslav Nadaždi, starješina BC Petrinja. 
Prigodnu je i nadahnutu homiliju izrekao 
pastor Ladislav Ružička, dopredsjednik 
Saveza. Propovijedao je na temelju Pavlo-
ve Poslanice Filipljanima (3,7). naglasivši 

kako je za propovjednika ključno da svoj 
život položi kao žrtvu živu kako bi mogao 
smjelo propovijedati Isusa. 

Za pastora daruvarske crkve, nakon 
jednogodišnje pripravničke službe, potom 
je ordiniran Ivan Špićak. Obred ordinacije 
predvodio je Željko Mraz, glavni tajnik 
SBC-a, a za pastora Ivana i njegovu supru-
gu Mihaelu položili su ruke i molili pastori 
Ladislav Ružička i Timothy Špičak. Suru-

kopolagatelji su bili starješina BC Daruvar 
dr. Vlado Novaković i Kristian Brackett, 
starješina BC Krapina i prodekan tamošnje 
TBA. Uz dobre želje za uspješnom službom, 
mladom su pastoru uručeni prigodni po-
kloni, dok je on sam u obraćanju zaje- 
dnici naglasio kako je svjestan odgovor-
nosti koju je preuzeo pastorskom službom, 
ali je također svjestan da uz Božju pomoć 
može uspjeti u povjerenom mu zadatku. 
Istaknuo je biblijski moto svoga poziva i 
službe, pozvavši se na onaj Ivana Krstitelja: 
»On mora rasti, a ja se umanjivati!«

Po završetku bogoslužja upriličen je i do- 
mjenak za sve okupljene. Nažalost, iako je 
bilo predviđeno, zajedničko fotografiranje 
svih sudionika velikoga slavlja, koje je po-
trajalo preko dva i pol sata, nije održano u 
crkvenom dvorištu zbog kiše koja je padala.

Pastoru Ivanu Špićaku i Baptističkoj 
crkvi Daruvar želimo obilje Božjih bla-
goslova, napredak u službi i naviještanju 
evanđelja. (IBA/GC)

BC DARUVAR: VELIKA OBLJETNICA 
I ORDINACIJA IVANA ŠPIĆAKA

IZ NAŠIH CRKAVA
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Dana 5. lipnja cijelo je poslijepodne do 
duboko u noć bilo veselo u BC Betel Sisak. 
Zrak koji je mirisao na roštilj bio je ispunjen 
raznim zvukovima. Bilo je prisutno tride-
setak mladih iz Petrinje, Mošćenice i Siska, 
a osim okrjepe za tijelo, iznenađenje je bilo 
i okrjepa za dušu. 

Program je vodio Josip Deak najavivši 
glazbu koja je bila uvod u radost. Svoju 
priču o traganju za Bogom i o tome što 
Bog znači za njega ispričao je Zoran Šipka: 
»Važno je mudro izabrati, jer ovdje počinje 
vječnost.« Kako je tema bila »Najbolji 
odabir«, ima li boljeg nego pitati mudroga 

starijeg kršćanina o toj temi. Zato nam je 
govorio Pero Crnković na temu iz Hebre-
jima 11. Govorio nam je o svim mogućim 
odabirima, ali i o onom najvažnijem: Gdje 
ja želim provesti svoju vječnost? Kroz život 
mnogo toga odabiremo i za pravilne je 
odabire važno imati nekoga tko će nas 
uputiti, a to može Bog. Nadahnuta poruka i 
molitva potaknule su na razmišljanje. 

Pastor Miloš Komanović zahvalio je 
Bogu za riječ koju smo čuli, s molbom da bi 
ona urodila plodom, a zahvalio je i za hranu 
koja je bila poslužena. Osim onih koji su 
na neki način bili vidljivi u programu, bilo 
je tu i mnogo onih koji su na druge načine 
pridonijeli svojom službom. Tako su neki 
molili, drugi ispekli kolače, palačinke; treći 
prali posuđe, usisavali, posluživali, bodrili, 
kupili ponešto ...

Na početku priprema pribojavali smo 
se kiše. Ali hvala Bogu, učinio je dan tako 
sunčanim i blagoslovljenim nakon one 
silne kiše. Pretpostavljate, molili smo se s 
očekivanjem i vjerovali. Jedna je djevojka 
rekla na kraju druženja: »Bilo bi mi žao da 
nisam došla, a baš sam se premišljala.«

Nadamo se i sljedećim ovakvim dobrim 
odlukama, ali i mnogostruko više onima 
DA za Boga. (MPM/IBA).

BC SISAK: BBQ4ALL (Roštilj za sve)

Siračka je baptistička crkva 10. – 11. 
srpnja ugostila mlade na konferenciji pod 
nazivom »Nova generacija«. Govornik je 
bio Toma Magda, pastor BC Osijek.  Kon-
ferenciju je u dva dana posjetilo šezdesetak 
mladih iz Cerne, Daruvara, Golubnjaka, 
Jesenica, Mošćenice, Murskog Središća, 
Münchena, Pakraca, Petrinje, Piškorevaca, 
Sređana, Virovitice i domaćina iz Sirača.  

U subotu ujutro bogoslužje je započelo 
pjesmama slavljenja i molitvom, nakon čega 
je brat Toma poslužio Božjom riječi. Čulo 
se kako Bog ima isti poziv za svaku gene-
raciju: da ga slijedi i da bude njegovo oruđe 
u ovom svijetu. Prvi je korak u stvaranju 
nove generacije izlazak »iz Egipta«, tj. iz 

ropstva grijeha, nakon čega treba ući u 
»obećanu zemlju«. Za to je potrebno imati 
hrabrosti, ali mi imamo Boga koji će uvijek 
biti s nama. Svaka generacija ima prigodu 
ući u novu zemlju, ali ako to odbije ostat 
će poput Izraelaca u pustinji, tj. u prigo- 
varanju, mrmljanju i nezadovoljstvu. Poru- 
ka je završila pitanjem: imamo li mi hrabro-
sti poći za Isusom i ući u novu zemlju. 

Nakon ručka, učesnici konferencije 
uputili su se na poznato siračko izletište 
Purnicu gdje su proveli nekoliko sati u 
druženju, odbojci, nogometu i ostalim 
društvenim igrama.

Navečer je pastor Magda govorio o 
potrebi suočenja nove generacije s njezinim 
idolima. Treba se suočiti i odreći se vlastitih 
idola, a najveći smo idol sebi mi sami. Poput 
Gideona trebamo najprije očistiti vlastito 
dvorište (Suci 6,25-32) makar ćemo možda 
doći u sukob s postojećim vrijednostima. 
Oni koji hoće biti nova generacija više se 
neće uklapati u sustav vrijednosti koji je 
oko njih. Ali kada iskoračimo, dolazi do 
promjene u našoj okolini i tada nas Bog 
može blagosloviti. 

Nedjeljno je jutro bilo blagoslovljeno; 
crkva je bila puna braće i sestara iz okružja. 

Bogoslužje je započelo molitvom i pjesma-
ma slavljenja nakon čega su slijedili prilozi 
mladih iz Daruvara, Cerne i Jesenica. Vr-
hunac službe bila je poruka pastora Magde 
koji je započeo s pitanjem o tome kamo 
trebamo ići nakon što smo »izašli iz Egipta 
i oslobodili se idola«. Trebamo ići ondje 
kamo i Bog ide, putem kuda nas Isus vodi. 
A to nije uvijek lako, jer smo stvorili su-
stav vrijednosti i pravila koji je drukčiji od 
Isusova. S pričom o milosrdnom Samari-
jancu (Lk 10,25-37) razmatrali smo o tome 
tko je naš bližnji. Isus je pokazao da farizej 
prezire svećenika i levita, a mrzi Samarijan-
ca, pokazavši time da ne ljubi svoje bližnje. 
Krist i danas pokazuje da je naša dobrota 
šuplja, a milost i ljubav samo prazne riječi. 
Krist se družio s prostitutkma, poganima 
i carinicima. S kim se mi danas družimo, 
koga osuđujemo misleći da smo mi dobri, 
a da drugi ne valjaju? Nova generacija treba 
biti spremna slijediti Krista i družiti se s 
onima koji nas možda užasavaju, ali koji 
trebaju Isusa. 

Nakon zajedničkog ručka učesnici kon-
ferencije razišli su se sretni, blagoslovljeni 
susretom koji im je dao novi poticaj kao 
novoj generaciji. (E. Petrušić/IBA/GC).

SUSRET MLADIH U BC SIRAČ

MLADI(MA)
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Četrnaestu godinu za redom u Siraču 
se održao ljetni kamp čija je svrha rad s 
djecom iz Sirača i okolice. I ove je godine 
siračku ckvu posjetila grupa iz naše bratske 
crkve The Forge Community Church  iz En-
gleske (Stowmarket, Suffolk) koja je od 20. 
do 30. kolovoza provela zajedno sa nama 
desetak uzbudljivih dana u zajedništvu i 
radu s djecom.

Dan smo započinjali molitvom i zaje-
dničkim doručkom nakon čega smo kre-
tali na školsko igralište i tamo provodili 
vrijeme s djecom u raznim natjecateljskim 

igrama, pjesmama, radu u malim grupama 
i priči o proroku Joni koju su Englezi sliko-
vito prenijeli svima nama, a naročito naj-
manjima. Nakon ručka i kraćeg odmora 
slijedio je drugi dio rada s djecom u crkvi.  
Cijeli program odnosio se samo na igre 
što je djeci bilo vrlo drago i svako je posli-
jepodne u crkvi odisalo radošću i željom 
za zajedništvom. Dane smo završavali 
večernjim sastancima namijenjenim svim 
uzrastima; uz pjesme slavljenja, priloge 
mladih i starih te u proučavanju Božje 
riječi koju su nam prenosili vođa mladih iz 

Engleske brat Matt i Steve Fenning, propo-
vjednik naše bratske crkve. Tema večernjih 
sastanaka bio je susret s Isusom. Svake smo 
večeri proučavali jednu osobu iz Biblije koja 
je doživjela susret s Isusom. Prvu smo večer 
razmišljali o Šimunu Petru  te o tome kako 
trebamo dopustiti Isusu da bude uključen u 
svaki dio našeg života. Tema u utorak bila 
je o  ženi s alabastrenom posudicom  kao i 
o tome koliko su mali koraci važni u našem 
hodu s Bogom. U srijedu smo razmišljali 
o Isusovu pitanju koje je postavio dvo-
jici jerihonskih slijepaca: Što hoćete da vam 
učinim? te o tome kako prihvaćanje Isusa 
donosi promjenu u život. Tema u četvrtak 
bila je sumnja, a stih vodilja: Vjerujem! ... 
pomozi moju nevjeru (Mk 9,24). U završnoj 
večeri dobili smo ideju i savjet da poput 
Mateja (Lk 5,27-32) napravimo gozbu kao 
jedan oblik evangelizacije na koju bismo 
pozvali i naše kršćanske prijatelje, ali i neko-
liko prijatelja koji nisu kršćani te ih upoznali 
s Isusom.

Subotu smo proveli na izletu zajedno 
s djecom iz Sirača. Desetak dana brzo je 
prošlo. Umorni, ali sretni završili smo kamp 
jer je oko četrdeset djece čulo priče o Bogu 
i zajedno s nama provelo vrijeme u molitvi 
i slavljenju.

Zahvaljujemo se i svim mladima iz 
okolnih crkava koji su nam pomagali u 
svim poslovima omogućivši time da se ovaj 
kamp što bolje realizira i cijelomu našem 
Siraču i svima nama bude na blagoslov. (T. 
Petrušić/IBA/GC)

BC SIRAČ: LJETNI KAMP ZA DJECU

Nedjeljno bogoslužje 19. rujna u Siraču 
bilo je drugačije od ostalih nedjeljnih službi, 
jer su mladi vodili bogoslužje i ujutro i 
navečer, a kao svoga gosta govornika poz-
vali su pastora Giorgia Grlja iz Rijeke. 

Pastor Grlj došao je već u subotu i tako s 
mladima bio i na omladinskom sastanku te 
poslužio Božjom riječju. Mladi su slušajući 
bratova iskustva i poruku razmišljali o je-
dnoj ilustraciji: praštanje, zahvalnost i od-

govornost kao tri noge 
našega »stolca života«. 
Naime, u životu tre-
bamo praštati drugima 
kako bismo bili slobo-
dni, trebamo uvijek i u 
svim situacijama biti za-
hvalni Bogu te trebamo 
preuzeti odgovornost za 
svoj život. 

Nedjeljno jutarnje 
bogoslužje bilo je vrlo 
raznoliko, na blagoslov 
svima prisutnima. Za-
jednica je proslavljala 
Boga kroz zajedničke 
pjesme, psalam, molitvu, 

nedjelja škola otpjevala je dvije pjesme 
(Tvrda je kula i Halelu, halelu) i sve prisutne 
vratile u dane djetinjstva, a mladi su otpje-
vali nekoliko pjesama te imali skeč-recital. 
Nakon svega, pastor Grlj prenio je poruku 
o tome kako trebamo biti ohrabritelji jedan 
drugome u svojoj zajednici i okruženju. To 
je služba na koju smo smo svi pozvani.

Na večernjem bogoslužju mladi su,  
uz zajedničke pjesme slavljenja, otpjeva-
li i nekoliko pjesama te jedan duet. Pas-
tor Grlj imao je izazovnu poruku te je, 
propovijedajući iz Psalma 94., sve prisutne 
pozvao da poput psalmista dignu glas 
protiv nepravde u današnjem svijetu, 
jer mi trebamo biti svjetlo i sol u svijetu. 
Večernje bogoslužje završilo je zajedničkim 
druženjem braće i sestara uz kolače i čaj. (E. 
Petrušić/IBA/GC) 

BC SIRAČ: BOGOSLUŽJE MLADIH

MLADI(MA)
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John Upton, izvršni direktor Virdži-
nijskog baptističkog udruženja (The Baptist 
General Association of Virginia, BGAV) 
i njegova misijskog tijela (Virginia Baptist 
Mission Board, VBMV) izabran je za pred-
sjednika Svjetskoga saveza baptista (Baptist 
World Alliance, BWA) na 20. Svjetskom 
kongresu baptista, održanom na Havaji-
ma, Honolulu, od 28. srpnja do 1. kolo-
voza. Službeni predstavnici iz Hrvatske nisu 

nazočili ovom kongresu zbog ovogodišnjega 
»kriznoga« saveznog budžeta.

Upton je naslijedio Davida Coffeya iz 
Velike Britanije i obnašat će službu BWA 
predsjednika u razdoblju od 2010. do 2015. 
Novi predsjednik BWA duže je već vri-
jeme bio povezan s radom u ovoj orga-
nizaciji. Članom je dva upravljačka tijela 
BWA: Glavne skupštine BWA i njenog 
Izvršnog odbora. Sudjelovao je i u radu 
odbora Baptist World Aida, a također je 
djelovao u Komisiji za kršćansku etiku pri 
BWA te u Izvršnom odboru udruženja 
Sjevernoameričkih baptista (The North 
American Baptist Fellowship), koje je jedno 
od šest regionalnih udruženja pri BWA. 

Generalni tajnik BWA Neville Callam 
podržao je Uptonov izbor, naglasivši: »Go-
spodin je pripremio Johna za ovu službu u 
razdoblju od 2001., od kada je John vodio 
virdžinijske baptiste. Bilo je to razdoblje u 
kojemu se virdžinijski baptisti prednjačili u 
kršćanskome svjedočanstvu i misiji.»

Prije svoje službe u BGAV i VBMB 
Upton je također služio i kao pastor 
baptističke crkve u Urbanni (Virginia), a 

svojedobno je djelovao, zajedno sa svojom 
suprugom Deborah, i kao misionar u Tajva-
nu pod okriljem Međunarodnog misijskog 
udruženja Južnih Baptista (IMB).

John Upton školovao se na Averett Co-
llegeu u Danivillu (Virginia), potom na The 
Southern Baptist Theological Seminaryu u 
Louisvillu (Kentucky) i na Jezičnom institu-
tu u Tajvanu. Na The International Baptist 
Theological Seminaryu u Kerrali (India) 
stekao je doktorat (Doctor of Divinity).

Na kongresu je izabrano i dvanaest pot-
predsjednika BWA, po dva iz svake BWA 
regije: Daniel Carro (Argentina) i Joel Si-
erra (Meksiko);  Regina Claas (Njemačka) 
i Nabil Costa (Libanon); Harry Gardner 
(Kanada) i William Epps (USA); Olu Men-
jay (Liberija) i Paul Msiza (Južnoafrička 
Republika); Victor Samuel Gonzalez (Kuba) 
i Burchell Taylor (Jamajka) te John Kok 
(Malezija) i Ross Clifford (Australija).

D. Carro obavljat će službu prvoga pot-
predsjednika. (BWA/GC).

JOHN UPTON 
NOVI PREDSJEDNIK  

SVJETSKOGA SAVEZA BAPTISTA

Talijanski baptistički savez prosvjedo-
vao je zbog isključenja Roma i Sinta iz tali-
janskog društva. Vodeći baptisti, uključujući 
i predsjednicu, Annu Maffei, »Karavanom 
prijateljstva« posjetili su tijekom ljeta šest 
romskih naselja diljem Italije. Namjera im 
je bila upoznati životne uvjete u kojima 
živi oko 150 000 Sinta i Roma i izraziti im 
potporu. Za mnoge Talijane Romi egzisti-
raju u »Zaboravljenom svijetu« u kojem 
pate od predrasuda, nasilja, diskriminacije i 
rasizma. Potrebno je više kontakta s njima, 
ako im želimo pomoći u poboljšanju nji-
hovih životnih uvjeta. Maffei izražava žalost 
zbog naše zaboravljivosti s obzirom na 
činjenicu da su svi ljudi stvoreni jednaki u 
Božjim očima. Predrasude prema Romima 
dovele su do optužbi, sumnji, razdvajanja, 
ravnodušnosti, nepravde i nasilja. »Mora-
mo razbiti začaranu spiralu marginalizacije, 
počevši sa samima sobom«, rekla je Maffei.

Baptističko izaslanstvo bilo je šokirano 
posjetom romskom naselju u »Via Salone« 
koje je u neposrednoj blizini Rima otvo-
rila gradska lokalna samouprava. Kamp 
nema pristupa javnom prijevozu. Okružen 

je dvometarskom metalnom ogradom i 
čuvarima na ulazu. Posjetitelji su morali 
čekati dva sata pred vratima, prije no što im 
je dopušten ulaz. A to se naselje sa svojih 
tisuću stanovnika smatra jednim od boljih. 
Stanovnici kampa očajnički žele normalno 
živjeti u kontekstu svoje kulture, a ipak su 
prisiljeni živjeti u getu s nazivom »selo«.

Baptisti su ipak bili impresionirani za-
jednicom »Il Dado« u Torinu, koju su Romi 
obnovili vlastitim rukama. Gradska im je 
uprava dala na raspolaganje ruševne zgrade 
na korištenje, nakon što je ranije naselje s 
250 stanovnika izgorjelo. Danas se ta za-
jednica ne sastoji samo od Roma, nego tu 
žive i Iranci, Somalijci i Talijani. Zid zgrade 
ukrašen je sloganom: »Mi branimo naše 
snove time što ih ostvarujemo.«

U znak prijateljstva, kršćanska zajednica 
Sinta iz Marghera pokraj Venecije poklonila 
je predsjednici baptista kožom uvezanu 
Bibliju. Daljnja zaustavljanja uključivala su 
naselja u Firenci, Napulju i Bariju. 

U Bariju su posjetitelji sudjelovali na 
seminaru koji je organizirala mjesna pen-
tekostalna crkva, pod nazivom: »Romi i 

Sinti u Italiji – nepoznati i isključeni.« Elena 
Levak, nezaposlena Romkinja iz Venecije, 
članica baptističke delegacije, svjedočila je 
o svojim iskustvima. »Ako bih u razgovoru 
za posao spomenula da sam Romkinja, 
razgovor bi obično odmah završavao. Drugi 
me osuđuju i zato moram kriti svoj iden-
titet,« zaključila je. Ipak, situacija je vrlo 
različita za nju kao vjernicu, jer shvaća da 
ju je Bog prihvatio u potpunosti. Predlaže 
da se svakog čovjeka promatra isključivo 
kao pojedinca, a nikad zbog njegove etničke 
pripadnosti.

»Karavana prijateljstva« ostvarena 
je u suradnji sa »Službom za izbjeglice i 
emigrante« Saveza protestantskih crkava 
u Italiji'. Jedan od razloga za turneju bila 
je činjenica da je 2010. godina proglašena 
»Godinom europskih crkava koje odgo-
varaju na problem migracije«.

Talijanski Savez baptističkih crkava sa-
stoji se od 117 zajednica s otprilike 6300 
članova. (K. Rösler-EBF/IBA/GC)

TALIJANSKA BAPTISTIČKA »KARAVANA PRIJATELJSTVA«  
POSJETILA ŠEST ROMSKIH NASELJA

VIJESTI IZ BAPTISTIČKOGA SVIJETA
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Ventspils/Riga, 16. rujan 2010 (EBF) 
– Krštenjem 90 krštenika na otvorenom 
obilježena je 150. obljetnica Latvijskoga 
baptističkog saveza, upravo na mjestu na 
rijeci Ušavi (okolica Ventspilsa) na kojem 
je 1861. godine latvijski baptistički pionir 
Adams Gärtners krstio 72 krštenika.

Latvijski baptistički savez sastoji se od 
86 crkava s članstvom od oko 6600 vjerni-
ka, a u Rigi ima svoj teološki institut za 
obrazovanje pastora i suradnika.

Obilježavanje obljetnice održano je pod 
motom »U zemlji ukorijenjeni, dok stremi-
mo prema nebu«, a u sklopu programa 
savezne baptističke konferencije..

Predsjednik latvijskih baptista biskup 
Peteris Sprogis izabran je na novo 
četverogodišnje razdoblje. Program kon-
ferencije bio je evangelizacijski usmjeren, 
s bogatim glazbenim programom, što je 
uključivalo i glazbeni festival koji je bio 
održan u velikoj košarkaškoj dvorani. Na-
stupio je zbor s 500 pjevača, a događanju su 
nazočili i biskupi luteranske, katoličke i pra-
voslavne crkve. Mediji su izuzetno dobro 
popratili ovo događanje (G. Helms/K. 
Rösler/EBF/GC)

150. obljetnica Latvijskoga 
baptističkog saveza

Tradicionalna »septembarska« omla-
dinska konferencija održana je u Novom 
Sadu 26. rujna. »Jedna sasvim nova gene-
racija predočila je novi način iskaza svoga 
vjerovanja i slavljenja Boga«, javlja Rut 
Lehotsky iz N. Sada. Glavni je govornik bio 
Stojan Gajicki, a propovijedao je na temu 
»Jedini put/način razumijevanja Božje 
ljubavi«. Kao i prošle godine, skupu je 
nazočila i organizirana skupina mladih iz 
Hrvatske, prispjelih autobusom iz Zagreba.

Ondrej Franka uputio je na kraju 
poziv na molitvu za novi »nastavak« Bi-
blijske teološke škole (negdašnje Baptističke 
teološke škole) koja bi trebala početi s 
radom 23. listopada. Rad će u početku 
biti organiziran modularnim putem 
(produženi vikendi) s potupnim prelaskom 
u redovnu školu. (GC)

BC NOVI SAD –  
»Septembarska« kon-
ferencija i najava obnove 
rada Biblijske škole

VIJESTI IZ BAPTISTIČKOGA SVIJETA

Treći Lausannski kongres za evange-
lizaciju svijeta (Lausanne 3) koji je od 16. 
do 25. listopada održan u Cape Townu u 
suradnji sa Svjetskom evanđeoskom ali-
jansom završen je svečanim liturgijskim 
bogoslužjem. Tema je Kongresa bila: »Bog 
je u Kristu pomirio svijet sa sobom«, a 
kongresu je nazočilo oko 4000 sudionika 
iz 198 zemalja svijeta te je stoga ovaj kon-
gres možda bio najširi i najraznovrsniji 
kršćanski skup u povijesti Crkve.. Pomak 
koji se dogodio od Prve misijske konferen-
cije održane u Edinburghu 1910. godine bio 
je vidljiv već na prvi pogled. Broj izaslanika 
koji su na skup došli iz zemalja Trećega 
svijeta bio je veći od onih koji su došli iz 
tradicionalnih emitivnih misijskih zemalja. 
Afrika sada više nije, kako je istaknuto na 
skupu, samo kontinent koji prima već i onaj 
koji šalje misionare u svijet. Broj prisutnih 
žena, ljudi iz poslovnog svijeta i mladih 
zorno svjedoči o pomaku koji se dogodio. 
Skupu su u svojstvu promatrača (doduše u 
malom broju) prisustvovali i predstavnici 
nekih pravoslavnih i Rimokatoličke crkve. 

Hrvatsku su na skupu predstavljali 
Lidija Gunjević, predstavnik Evangeličke 
i Reformirane crkve); dr. Krešimir Šimić 
iz Evanđeosko pentekostalne crkve; Gior-
gio Grlj iz Saveza baptističkih crkava; Ja-
smin Avdagić, predstavnik nedenominacij-
skih crkava; Dražen Glavaš, predstavnik 
svijeta poslovnih ljudi; Karolina Bućo iz 
Rimokatoličke crkve; Momir Blažek, pred-
stavnik studentskoga rada; Eva i Danijel 
Mršić kao izlagači na seminaru »Muškarac i 
žena – partneri u službi« te dr. Peter Kuzmič 
koji je djelatan u radu Lasusannskog odbora 
od njegova osnutka 1974. godine, a sada je 
uključen u njegovu teološku komisiju.

U jutarnjem dijelu programa poslje- 
dnjeg dana Kongresa prikazan je video-
-prilog o Johnu Stottu, danas 89-godišnjaku, 
jednom od začetnika Lausannskoga po-
kreta i arhitektu Lausannskoga zavjeta. 
Lausannski zavjet inače služi u mnogim 
evanđeoskim alijansama širom svijeta kao 
temeljni dokument čije prihvaćanje stvara 
temelj daljnoj međucrkvenoj suradnji. 

Dough Birdsall, Izvršni direktor Lau-
sanne 3, pozvao je okupljene na stvaranje 
kulture milosrđa usred svijeta nasilja. Lau-
sannski pokret jasno želi ostati to što i jest: 
pokret, bez formalizacije i hijerarhizacije, u 
nakani da zadrži svježinu i prilagodljivost 
onome što Duh Božji u svakome vremenu 
traži od Crkve.

David Ruiz naglasio je da je završilo vri-
jeme misije Zapadnoga svijeta cijelome svi-
jetu te da je došlo vrijeme misije svih svima.

Video se pokazao kao moćan medij 
prikazivanja svega onoga što se događa na 
polju svjetske misije. Ali, uz video, tu su 
bili prisutni i ljudi koji su uživo svjedočili o 
svome životu, ali i životima mnogih koji su 
bili dotaknuti evanđeoskom porukom.

Kineski pastor Patrick Fung govorio 
je o suradnji u misiji. Kineska crkva, koja 
je u svojoj povijesti doživjela mnoge teške 
trenutke, danas doživljava nevjerojatan rast, 
premda još uvijek (ili možda baš zato?) 
ne živi u slobodi. Tako primjerice veći 
dio kineske delegacije nije mogao, zbog 
intervencije kineskih vlasti, prisustvovati 
Kongresu. 

Završno bogoslužje, osmišljeno kao 
pjevana liturgija prikazalo je kako se u 
bogatstvu boja, ritmova, pokreta, riječi i 
molitve može proslavljati Stvoritelja. Potom 
su sudionici Kongresa završnim blagoslo-
vom otpušteni u svoje zemlje kako bi svo-
jim narodima objavili Radosnu vijest Isusa 
Krista. Propovijedao je Lindsay Brown koji 
je istaknuo četiri cilja koja su organizatori 
imali na umu tijekom pripreme Kongresa: 

 
1. Potvrditi univerzalnost Evanđelja   

i njegovu istinitost kao pokretačke 
snage na misiju. 

2. Ozbiljno se pozabaviti ključnim 
pitanjima današnjice kako bi se 
i odgovor na njih pokazao kao 
Radosna vijest čovjeku. 

3. Ostvariti plodonosna partnerstva, i 
4. Potaknuti nove inicijative
 
Kongres je, u što vjeruju i svi njegovi 

učesnici, u tome bez sumnje i uspio. Sve 
ono što se na Kongresu događalo, tek-
stovi, slike i video moguće je i nadalje 
vidjeti na službenim stranicama Kongresa:  
http://www.lausanne.org, a o tijeku odvija- 
nja kongresa redovito se na hrvatskom 
jeziku izvještavalo na www.baptist.hr (IBA/
GC)

U Cape Townu održan Treći svjetski kongres  
za evangelizaciju svijeta

Učesnici iz Hrvatske na Kongresu
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O najranijim baptističkim počecima u 
Daruvaru i okolici, povezanim s djelovanjem 
biblijskih kolportera, pisano je već u »Glasu 
Crkve« (25/2005, str. 12-13) prigodom 75. 
obljetnice otvaranja baptističkog Molitvenog 
doma u Daruvaru. U ovom prikazu nasta-
vljamo s nekim detaljima uglavnom iz prvih 
desetljeća daruvarske baptističke zajednice.

POČECI
Prva baptistička okupljanja u Hrvat- 

skoj zabilježena su još 1872./73. u Zagrebu, 
ali je tamošnji rad organiziranije obnovljen 
tek krajem stoljeća utemeljenjem zagrebačke 
Prve pravokršćanske bogoštovne općine ba-
ptista 1891. godine. Međutim, daruvarska 

baptistička zajednica prva je zajednica bap-
tista na hrvatskom tlu u kojoj je zasvjedočen 
kontinuitet djelovanja još od 1883. Te go-
dine u Daruvar stiže Johann Lotz (1855. 
– 1921.) sa suprugom Marijom, rođ. Alt 
(1859. – 1927.), kako bi preuzeo bravarski 
posao svoga oca Filipa (doselio u Daruvar 
još 1867.), evangelika po vjeroispovijesti ali 
otvorena prema novim evanđeoskim stru-
janjima koja promiču kolporteri Britanskoga 
i inozemnog biblijskog društva (BFBS). J. Lotz 
obratio se u bečkoj baptističkoj crkvi koju 
je osnovao i vodio Edward Millard (1822. – 
1906.), tadašnji direktor bečke podružnice 
BFBS-a. Sa svojom obitelji i radnicima J. Lotz 
redovito u svome domu održava dnevne 
kućne pobožnosti, a nedjeljom i redovne 
bogoslužbene sastanke, kao i nedjeljnu školu 

– te ga je opravdano smatrati utemeljiteljem 
daruvarske baptističke zajednice 1883. go-
dine. Daruvarska zajednica ne djeluje, 
međutim, kao samostalna baptistička crkva 
(što ne dopuštaju ni tadašnji zakonski pro-
pisi koji će baptiste ograničeno priznati tek 
1893.), nego je kao misijska stanica orga-
nizacijski podvrgnuta Baptističkoj crkvi u 
Budimpešti, stoga je povremeno posjećuju 
propovjednici iz Mađarske.

Rad Johanna Lotza nastavio je njegov 
sin Gustav Lotz (1883. – ?). Bio je starješina 
daruvarske baptističke crkve od 1921. te sve 
do napuštanja Jugoslavije 1944. godine, kada 
se cijela ondašnja njemačka pokrajinska 
baptistička zajednica trajno iselila u inozem-
stvo.

G. Lotz jedan je od inicijatora poveziva-
nja baptističkoga rada u Hrvatskoj početkom 
1920-ih. U Daruvaru je od 27. do 29. 3. 1921. 
održana »prva jugoslavenska« baptistička 
konferencija u tadašnoj državi kada su posta-
vljeni temelji organiziranoga baptističkog 

rada naročito na području Hrvatske, a do-
govoreno je i upućivanje poziva Vinku Va-
ceku za trajni povratak na punovremeni 
rad među baptistima u tadašnjoj Kraljevi-
ni SHS. Vinko Vacek (1882. – 1939.), koji 
će biti dugogodišnji predsjednik Saveza 
baptističkih crkava u tadašnjoj državi i pred-
vodnik baptističkoga rada u zemlji, vraća 
se iz SAD-a u jesen 1922. i nastanjuje u 
Daruvaru u proljeće 1923., boraveći ondje 
do kraja kolovoza 1927. Vaceka se može 
smatrati prvim punovremenim daruvarskim 
baptističkim pastorom, premda je iz Da-
ruvara često izbivao, putujući i posjećujući 
baptističke crkve i misijske stanice diljem 
zemlje.

V. Vacek pokreće 1923. u Daruvaru i 
izdavanje »Glasa Evanđelja« (GE) koji 
se do 1927. tehnički priređuje u Tiskari i 
knjigovežnici Dragutina Golgerbera u Da-
ruvaru. Ondje se također izdaju različiti 
traktati i brošure: tako je 1926. izdana važna 
knjižica, Crkvena organizacija baptističkih 
crkvenih općina u Kraljevini Srba, Hrvata i 
Slovenaca i njezini statuti.

U razdoblju od 1923. do 1927. Daru-
var prerasta u središte baptističkog rada u 
Hrvatskoj: održavaju se brojna krštenja, 
pokrajinske sjednice i konferencije. Godine 
1924. ovdje je u posjetu dr. Everett Gill, 
europski predstavnik Odbora za inozemne 
misije američkih Južnih baptista koji su 
podupirali baptistički rad u tadašnjoj državi.

IZ POVIJESTI BAPTISTIČKE CRKVE U DARUVARU
Ruben Knežević

POGLEDI I OSVRTI   Godina 6(2010), Broj 3(10). 
U ovoj se rubrici obrađuju biblijsko-teološke, crkvenopovijesne i razne vjersko-kulturne teme s aspekta protestantske misli i 
prakse te u kontekstu promišljanja baptističkoga vjerskog i društvenog identiteta. Priloge slati na adresu uredništva: Zagreb, 
Radićeva 30, ili mailom na ruben.knezevic@gmail.com

Johann Lotz, prvi baptist u Daruvaru, s obitelji.  
Fotografija iz 1887. godine.

Daruvarski baptisti sa starješinom Johannom Lotzom, snimljeno 1907.

Gustav Lotz, dugogodišnji starješina daruvarske 
baptističke crkve, s obitelji (supruga Klara i djeca 

Ivan, Hartmut, Friedrich i Gustav).  
Snimljeno 1927.



24     Glas Crkve – broj 34-35 – studeni 2010.

IZGRADNJA MOLITVENOGA 
DOMA
Dana 24. siječnja 1925. održan je prvi 

crkveni sastanak na kojemu je dogovoreno 
da su započnu prikupljati sredstva za izgrad-
nju molitvenoga doma »koji je toli potreban 
i važan». Za blagajnika je izabran Tomo 
Vincetić, a istoga je dana prikupljeno 2300 
tadašnjih dinara.  Dio sredstava koji je nare- 
dnih godina pristizao od braće i sestara u 
zemlji i inozemstvu redovito se bilježio u 
»Glasu Evanđelja«. O Uskrsu 1927. zaje-
dnica konstatira da su »pronašli za dobro 
da još neko vrijeme čekaju i mole za daljnju 
pomoć». Nedjeljna se bogoslužja i nadalje 
održavaju u jednoj od prostorija u kući Lo-
tzovih, a tjedni sastanci četvrtkom u Vace-
kovu uredu u njegovoj kući, sve do njegova 
prelaska iz Daruvara u Zagreb. Međutim, 
tijekom 1927. razbolila se Maria Lotz 
(iste je godine i preminula) te se nedjeljna 
bogoslužja više nisu mogla održavati kod 
Lotzovih. Stoga su ona zakratko preseljena, 
kako doslovno piše G. Lotz, 

... kod drugih braća. Dok nam Gospodin 
nije pokazao izlaz iz tako teškog stanja. U 
našem naime dvorištu ima jedna zgrada, koju 
smo dali urediti i prepraviti za naš privremeni 
»Dom molitve», kojeg smo mogli dne 2. okto-
bra toj svrhi posvetiti. Tu nam je mnogo ugo- 
dnije i ljepše, jer nas nikakove prošencije i 
druge ulične buke smetati ne mogu. Sam 
Gospod neka dadne milosti, da bi mnoge duše 
u tom novom, nam i milomu mjestu, gdje 
se smjesti do 60 duša našle mir s Bogom po 
Gospodu našem Kristu Isusu. (GE, 12/1927., 
str. 147.)

Plan o izgradnji novoga Molitvenog 
doma nije, međutim, napuštao daruvar-
ske baptiste. Pod vodstvom G. Lotza i T. 
Vincetića kao blagajnika te ostale braće u od-
boru Crkve prionulo se daljnjim inicijativa-
ma. U GE (veljača, 1930.) objavljena je tako 
vijest da gradnja započinje tekućega ljeta. 
Doista, u dopisu od 3. srpnja objavljenom u 
GE (7/1930, str. 111) Daruvarčani javljaju da 
je gradnja upravo započela, navodeći:

... – Pošto želimo da se djelo Gospo-
dnje širi, potrebno je da imadnemo veći pro-
stor, gdje se slobodno može evanđelje o Isusu 
našemu Spasitelju propovijedati. – Stoga smo 
u vjeri u našeg Gospoda to djelo započeli. 
Ovih se dana počelo graditi ... (u potpisu: 
Tomo Vincetić, Gustav i Ivan Lotz te Stevo 
Pijanić.)

Već u narednom broju GE najavljeno 
je svečano otvorenje za 7. i 8. rujna 1930. 
Zahvaljući sačuvanom iscrpnom izvješću o 
gradnji i svečanosti otvorenja, koje je neko-
liko mjeseci poslije sastavio G. Lotz, poznati 
su nam brojni detalji o tim događanjima. 
Donosimo nekoliko izvoda iz izvorna Lo-
tzova rukopisna izvješća:

Naša želja bila je da gradimo godine 1930 
molitveni Dom. Zato smo se molili, skupljali i 
ujedno čekali pomoć od amerikanskog misi-
jnog Boarda čiji Povjerenik za Europu je brat 
Dr Gill koji nam je pomoć obećao. – Brat Gill 
je oko 15. marta došao u Daruvar, da vidi 
kupljeno mjesto za molitveni Dom. I kada se 
je osvjedočio da je na crkvenoj općini prepisan, 
izručio nam je uložnu knjižicu Prve hrvatske 
štedionice u Daruvaru sa svotom od Din 
53.142.- kao pripomoć za gradnju molitvenog 
doma.

Kao građevni Odbor bila su određena 
braća: T. Vincetić, G. Lotz, Ivan Lotz, S. 
Pijanić, F. Šeba i J. Novaković. 

Brat Gustav Lotz je dao jedan projekt izra-
diti za zgradu uzduž fronte. Jednu veliku salu i 
na sjevernom kraju 2 sobe. Nekoja braća su želili 
kapelu sa vrtom napred i odzad sa stanom. Ali 
to bi bilo skuplje i sala bila bi manja ...

Troškovnik za tu zgradu iznašao Din 
100.000 bez stolarske poslove koje iznašaju 
oko Din 20.000.

Pošto toliko novaca nismo imali apelirali 
smo na našu požrtvovnost. – Sa našim daro-
vima skupila se sljedeća svota ... Din 93.000 ...

Sa vjerom u Gospoda i sa tom svotom 
smo se odlučili da gradimo, te 11./5.1930 smo 
podpisali građevni ugovor sa graditeljem Lazo 

Vezmarom. Nakon primitka građevne dozvole 
od oblasti se početkom juna počeo graditi mo-
litveni Dom ... Poslije 2 mjeseca bila je zgrada 
tako daleko gotova da smo mogli odrediti dan 
posvećenja na 7. septembra 1930. U mjesecu 
augustu su svršavali marljivo stolari, pod i 
vrata, električno svjetlo, ličilac farbo vrata, 
prozor i napise nad platformom i na fronti, 
tako da je sve bilo pred dan posvećenja gotovo.

Lotz dalje navodi zaključke crkvene 
skupštine od 6. 8. 1930. o programu dana 
posvećenja i gostima koji će se pozvati, a 
određeni su i domari crkvene zgrade, sestre 
Makay i Grujić. Potom nastavlja izvješće o 
danu otvorenja:

... Tako smo čekali sa kojekakvim brigama 
ali opet radostno dan otvorenja molitvenog 
doma dne 7. septembra 1930.

Gospod nam je dao i tu radost da su na 
dan otvorenja bili kršteni 8 duša, i to iz Daru-
varske okolice i mjesta:

1. Stana Žarković, rođ 1902 iz Korenčani
2. Stevo     – '' –     rođ 1904 iz     – '' –
3. Rade     – '' –     rođ 1902 iz     – '' –
4. Petar Makay     rođ 1911 iz Daruvara
    i četvorica iz Hrvatske.

Svi su dali dobro svjedočanstvo svoje vjere, 
da žele stare običaje: krsnu slavu, rakiju itd.  
ostavit i biti svjetlo, Krista sljediti, nedjelju 
svetiti i žrtve davati za misiju ...

Na otvorenje su došli brat Vacek, Lehocky, 
Kalmar od propovjednika i brat Berleth i 
mnoga druga braća i sestre iz drugih krajeva 
i mnogi iz Daruvara i okolice su slušali Riječ 
Božju.

Taj dan je bilo veliko svjedočanstvo za naš 
Daruvar i nami dokaz milosti Božje.

Gospodu neka bude hvala!
Daruvar, dne 31/12.1930. 

                    Gustav Lotz

Izvješće u GE 10/1930, str. 158) navodi 
među uzvanicima i Mihalya Vincetića iz 
Mađarske te napominje da su bogoslužja 
održavana na hrvatskom, mađarskom, 
češkom i njemačkom jeziku.

Uz dovršeni molitveni dom dograđen 
je i stan za propovjednika, a desetljećima 
poslije (1975.) sagrađena je i dvorišna zgrada 
za potrebe crkve, uz pomoć brata Milana 
Brkića.

Daruvarski baptisti sa starješinom Gustavom Lotzom ispred molitvenog doma  
u dvorišnoj zgradi Lotzovih, snimljeno 1927.

Konferencija saveznog Baptističkog omladinskog 
udruženja 1931. u novom molitvenom domu,  

otvorenom pred nepunih godinu dana.

POGLEDI I OSVRTI
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Godine 1925. održana je od 7. do 8. 
rujna u dvorani daruvarske pivovare 
savezna baptistička konferencija na kojoj 
je nazočio i E. Gill. Na sjednici je V. Vacek 
potvrđen za predsjednika Saveza, a G. Lotz 
za tajnika. Iste je godine izašla iz tiska prva 
baptistička pjesmarica (i prva baptistička 
knjiga uopće na hrvatskom prostoru, ne 
računajući traktate i brošurice) Pjesnik vjere. 
Urednikom je bio Gustav Lotz, a tiskana 
je u tiskari njemačkih baptista u Kasselu. 
Od 1927. daruvarska crkva imala je i svoga 
putujućeg kolportera koji je prodavao Bibli-
je i raspačavao vjerske traktate po mjestima 
u okolici, a osnovano je i Traktatno društvo, 
jedino među hrvatskim baptistima.

Između dva svjetska rata daruvar-
ska crkva bilježi dakle brojna značajna 
događanja: krštenja, gotovo svake godine 
(1923. – 8 vjernika, 1924. – 13, 1925. – 7, 
1926. – 5, 1927. – 7, 1930. – 6, 1931. – 6, 
1933. – 9, 1937. – desetak, 1938. – 7. Jedno 
krštenje održano je i 1941.) pokrajinske 
konferecije i sastanci misijnog odbora (1925., 
1929., 1933., 1935.), savezne konferencije 
(1925., 1931.), savezne omladinske konfer-
encije (prva 23. – 25. 5. 1931. te još jedna 
28. – 30. 6. 1940.), višednevne evangeli-
zacije (posebice je značajna ona u prosincu 
1933. koju je vodio Carl Füllbrandt, glavni 
»misijski inspektor» njemačkih baptista u 
tadašnjoj družavi) te otvorenja molitvenih 
domova (1927. i 1930.). U Daruvaru i Siraču 
održan je u prosincu 1940. višednevni bib-
lijski tečaj koji je vodio J. A. Moore, voditelj 
netom otvorene Baptističke teološke škole 
u Beogradu. 

DARUVARSKI PASTORI  
NAKON 1930. 
Nakon otvaranja Molitvenoga doma 

1930. godine, ukazala se uskoro potreba 
za stalnim, punovremenim pastorom (ili 
propovjednikom, što je do 1970-ih bio 
uvriježeniji termin). Dana 1. travnja 1931. 
na ovu je službu postavljen Alois Erlich 
(1895. – 1983.) U svojoj biografiji napisao 
je i ove riječi »U baptističkoj zajednici u 
Daruvaru postojalo je predivno duhovno 
zajedništvo, puno radosti i ljubavi.» No 
već u studenome iste godine A. Erlich 
premješeten je na zahtjev Saveza u beograd-
sku baptističku crkvu, jer je ondje došlo do 
unutarnjih poteškoća i rascjepa. Daruvarska 
zajednica nevoljko ga je pustila, naglasivši 
da njegov odlazak treba biti samo privre-
men, no ova se želja crkve nije ostvarila. 
A. Erlich bio je i dugogodišnji predsjed-
nik saveznoga Baptističkog omladinskog 
udruženja (BOU) i urednik časopisa Mladi 
kršćanin, koji je izlazio kao podlistak GE. Za 
urednika je postavljen upravo na saveznoj 
konferenciji BOU održanoj u Daruvaru 23.-
25. 5. 1931. Obavljao je tu službu do 1937. 
kada se iselio u Čehoslovačku.

Tijekom 1933. u daruvarskoj crkvi dje-
luje Antun (Anton) Mojzes (1908. – 1942.) 
(inače otac Paula B. Mojzesa, danas svjetski 

poznatoga profesora iz oblasti religijskih 
studija) koji dolazi iz Slavonskog Broda i 
ostaje zakratko te krajem iste godine na-
stavlja svoj rad u Osijeku. Iz raspoloživih 
izvora nije potpuno razvidno je li A. Mojzes 
obavljao punovremenu plaćenu pastorsku 
službu ili samo povremenu službu Riječi. 
Sljedeći je daruvarski pastor Václav Zbořil 
(1903. – 1981.) koji djeluje u razdoblju od 
1937. – 1947., skrbeći se za vrijeme rata i za 
Baptističku crkvu u Zagrebu. Godine 1938. 
Zbořil je obavljao i službu predsjednika 
tadašnjega jugoslavenskoga Baptističkog 
saveza. Zbog rata i raseljavanja, u daruvar-
skoj je crkvi nakon Zbořilova odlaska ostalo 
svega dvadesetak članova.

Prvi je poslijeratni daruvarski pastor 
Franjo Klem (1916. – 2006.). U njegovo 
je vrijeme rad ponovno jače zaživjeo, a 
ustrojeno je i crkveno okružje (Golubinjak, 
Sirač, Pakrac, Koreničani, Bogdanovac i 
Daruvar). Crkva je brojčano porasla na 
pedesetak članova, održavala su se broj- 
na krštenja daruvarskih vjernika kao 
i onih iz okružja. S F. Klemom zdušno 
surađuje i tadašnji starješina crkve Stevo 
Pijanić (1896. – 1965.), koji djeluje u Da-
ruvaru i okružju još i u predratno vrijeme. 
Dana 2. 9. 1956. održano je u Daruvaru 
jedno od najvećih baptističkih krštenja na 
ovim prostorima, kada je bilo kršteno 50 
vjernika. U godinama od 1955. do 1957. 
u Daruvaru je privremeno bio smješten 
i Baptistički teološki seminar (BTS), koji 
potom biva premješten u Novi Sad. BTS je 
prvotno započeo djelovati u Zagrebu 1954. 
godine, ali je premještaj bio nužan zbog 
nemogućnosti pronalaska trajnog rješenja 
za prostor u Zagrebu.

Nakon premještaja F. Klema u BC Sisak, 
novi je daruvarski propovjednik Josip 
Mađar (1925. – 2008.) koji ovdje službuje 
od 1956. do 1959. J. Mađar odlazi potom za 
propovjednika u Suboticu, a iste godine na 
njegovo mjesto dolazi iz Subotice Šandor 
Pinter (1912. – ?) koji će u Daruvaru ostati 
do veljače 1963. kada se iseljava u Argentinu 
na poziv Prve mađarske baptističke crkve u 
B. Airesu. Nakon Pinterova odlaska crkva 
broji već preko šezdeset članova.

Od 1. svibnja 1963. novi je daruvarski 
pastor Martin Hlastan (1939. – ) koji u Da-
ruvaru ostaje do 30. srpnja 1977. te potom 
prelazi u baptističku crkvu u Ljubljani. 
U Hlastanovo vrijeme crkva doživljava 
izuzetan duhovni rast i bilježi najveći po-
rast vjernika u svojoj povijesti: članstvo je 
poraslo na preko 130 vjernika. Dana 20. 9. 
1970. ordinirani su za đakone crkve Franjo 
Šeba i Slavko Konecky. U to je vrijeme i 
Gusta Polenus ordiniran za đakona za rad 
među vjernicima u Podravini.

Đuro Balaj (1928. – 2001.), negdašnji 
pastor u baptističkim crkvama u Zrenjaninu 
i Subotici te nastavnik na baptističkim 
teološkim učilištima u zemlji, novi je da-
ruvarski pastor od 1. 9. 1977. i službuje u 
crkvi do svoga umirovljenja godine 1988. 
U njegovo doba crkva i dalje broji preko 

stotinu članova. Nakon prestanka Balajeve 
aktivne službe crkva je zakratko bez sta-
lnoga pastora, a bogoslužja vode vodeća 
braća u crkvi: dr. Vlado Novaković, Slavko 
i Zdravko Konecky, Zlatko Šeba i drugi. 
Dolaze predratne godine političke napeto-
sti, a i članstvo se djelomično osipa do broja 
od 75 članova. U ratno vrijeme, u svibnju 
1991., za pastora dolazi Miško Horvatek 
(1942. –) koji je dotad službovao kao pastor 
u Pakracu i Krapini. Tijekom svoje službe u 
Daruvaru (1. 5. 1991. – 31. 5. 1998.) Pastor 
Horvatek angažira se zajedno s članovima 
crkve na raspodjeli humanitarne pomoći 
izbjeglicama i prognanicima, a uspijeva 
oživjeti i rad u crkvi. Godine 1998. Horvatek 
se trajno vraća u Krapinu, a daruvarska 
crkva – koja sada broji 105 članova – ostat 
će duže vrijeme bez stalnoga pastora. Vod-
stvo crkve opet će uglavnom biti povjereno 
vodećoj braći: dr. Vladi Novakoviću, Slavku 
i Zdravku Koneckom, Božidaru Cengeru, 
Zlatku Šebi, Redži Traku i drugima. Dana 
23. 9. 2007. dr. Vlado Novaković ordiniran 
je za starješinu, a Ivica Šeba za đakona crkve.

Kao jedna od većih hrvatskih baptisti-
čkih crkava, daruvarska je vjernička zaje-
dnica navikla imati svoga punovremenog 
pastora i procvati crkve uvijek su bili pove-
zani sa zauzetim angažiranjem punovre-
menih pastora. Stoga je postavljanje Ivana 
Špićaka za pastora-pripravnika 3. svibnja 
2009. značilo novi iskorak u životu daru-
varske baptističke crkve. Nakon nešto više 
od godinu dana pripravničkog staža, Ivan 
Špićak (1983. –) ordiniran je 19. rujna 
2010. za punovremenu pastorsku službu u 
BC Daruvar, čime crkva otvara svoju novu 
povijesnu stranicu. Ne treba, međutim, 
smesti s uma riječi koje je upravo izrekao 
novi pastor: »Zaista, bez Božjeg vodstva 
i njegove velike pomoći ne bismo učinili 
ništa što je učinjeno u ovih 80 godina. 
Ali isto tako, sigurni smo da nam njegova 
pomoć stoji  na raspolaganju svakoga dana 
koji će nam Gospodin povjeriti na ovo-
zemaljskom putu.« (Nastavak na str. 32.)

Službeno ustrojstvo baptističkih crkava u Kralje-
vini SHS, usvojeno 1922. i dopunjeno 1926. te iste 

godine tiskano  u Daruvaru.
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Postoje riječi koje su čestom upotrebom 
izgubile svoje puno značenje. Jedna je od 
njih riječ »blagoslov«. Nakon nedavnoga 
Susreta baptista u Čakovcu čuli smo riječi: 
»Imali smo mnogo blagoslova«.  Što se time 
mislilo ?

Već i sama riječ mnogo govori i korijen-
ski je podudarna s grčkim i latinskim:         

hrvatski:  blago – slov 
grčki:  euv – logi,a, 
latinski:  bene – dictio

Rječnik biblijske teologije (Xavier Léon-
Dufour, Zagreb, KS)  daje definiciju toga 
pojma: »Blagoslov je dar neposredno vezan 
uza život i misterij života.« U svjetovnoj 
upotrebi i u klasičnom grčkom riječ euvlogi,a 
znači »dobro govoriti«, »dobro izvješće«, 
»pohvala Boga i čovjeka«.  U jednom pismu 
iz Egipta koje osvjetljuje grčku svakodnev-
nicu 1. stoljeća ovako piše: »Ljubljenomu 
bratu o kojemu se i dobro govori ...«  Jedini 
primjer u NZ gdje se ta riječ upotrebljava 
u tom smislu, tj. pohvaliti, »lijepo govoriti« 
jest u Rim 16,18 (iako s negativnim prizvu-
kom): » ... lijepim i laskavim riječima zavo-
de ...« U ostalih 67 puta koliko se ta riječ 
bilo kao imenica, glagol ili pridjev pojavljuje 
u NZ, značenje se ne izvodi iz klasičnoga 
grčkog, nego iz hebrejskoga (%rB) gdje ta 
riječ, bremenita značenjem, označava sve 
oblike blagoslova, na svim razinama: ono 
što se daruje, samo darivanje i izraz dara. 
Najčešće je nalazimo u Lukinim spisima i u 
glavnim Pavlovim poslanicama, uključujući 
i Poslanicu Hebrejima.

Pojam blagoslova poprima u NZ izra-
zito kršćansku komponentu: povezuje se 
s djelom Kristova spasenja. Evo primjera 
iz tzv. »kraljice poslanica«, gdje je »nauk 
prilagođen glazbi ...« , t.j.  iz  Poslanice 
Efežanima (1,3):

Euvloghto.j ò qeo.j kai. path.r tou/ 
kuri,ou h̀mw/n VIhsou/ Cristou/( ò euvlogh,saj 
h̀ma/j evn pa,sh| euvlogi,a| pneumatikh/| evn toi/j 
evpourani,oij evn Cristw/|

Ovim riječima započinje hvalospjev koji 
je sadržan u jednoj rečenici (1,3-14): Zah-
vala za djelo spasenja u Kristu. Sve pršti od 
obilja i slave. Riječ za »blagoslov« = euvlogi,a 
pojavljuje se samo u 3. retku tri puta: kao 
glagolski pridjev (euvloghto.j ), kao glagol u 
participu aorista (euvlogh,saj) te kao imenica 
(euvlogi,a|). Kao da se autor igra s tom idejom 
o obilju Božjega dara.

Bog nam ne govori samo dobro, nego 
nam i čini dobro. Područje unutar kojega 
se udjeljuje i prima božanski blagoslov jest 
Gospodin Isus Krist (evn Cristw/| – 15 puta).  
Blagoslov je duhovni (i to ovdje nije u su-
protnosti s tjelesnim), jer potječe od Duha 
Svetoga. Njegovim djelovanjem blagoslov 
je sve ono dobro što nam dolazi po milosti.

Sfera blagoslova jest na nebesima 
(evpourani,oij). Ta se riječ u ovom obliku 
pojavljuje u Efežanima poslanici 5 puta, a 
nigdje drugdje u ostalim Pavlovim spisima. 
Ovom hvalospjevu  ona daje svečaniji ton. 
U lokalnom smislu označuje nevidljivi svijet 
duhovne stvarnosti.

Bog povijesti sagiba se čovjeku – blago-
slov dolazi s neba.  Tako blagoslovi imaju 
svoje sjedište, a ne samo podrijetlo ondje 
gdje je sam Bog, gdje vlada Krist. 

U pojmu blagoslova Kristovo se djelo 
spasenja povezuje i s njegovom stalnom 
prisutnošću u zajednici vjernika, kao i u 
životu pojedinaca. Događaj i čin spasenja, 
ali i trajno stanje i djelovanje Božje kao po-
sljedica spasenja. To se očituje kao životna 
snaga, vitalnost, plodnost. Blagoslov je u isto 
vrijeme nešto vanjsko i nutarnje. Nutarnja 
snaga duše i radost koju ta duševna snaga 
stvara. Zajednička komponenta značenja 
te riječi u Bibliji jest dar, vitalnost, životna 
duševna snaga, obilje. 

Što sve to znači za nas danas?  Osjećamo 
li se posebno obdareni ili tek životarimo? 
Osjećamo li prisutnost neke blagotvorne sile 
u svojim životima, u svakodnevnici? Imamo 
li otvorene oči za  stvari koje se događaju u 
pravi čas, ni prije – ni poslije? 

Kad to čovjek spozna, ne može a da ne 
hvali i slavi Darivatelja svih dobara. Osjeća 
blizinu Božju i  njegovu zainteresiranost 
za životne detalje u tim naoko običnim 
događajima – darovima. Tako, zahvaćeni 
Božjom dobrotom, doživljavamo vodstvo 
nevidljive ruke i mudrosti Božje, jedne 
stvarnosti koja je veća od nas, a kojoj je stalo 
do nas osobno. 

POGLEDI I OSVRTI

ZLATNA ZRNCA IZ GRČKOGA NOVOG ZAVJETA 
Piše: Nela Horak-Williams

Blagoslov
Efežanima 1,3

»KRŠĆANSKI I ISLAMSKI BOG JE 
– JEDAN!«
Bosanskohercegovački nezavisni dne- 

vnik Oslobođenje objavio je u broju od 
subote, 18. 9. 2010. (str. 26-28, rubrika »Po-
gledi«), intervju s prof. dr. sc. Miroslavom 
Volfom, danas jednim od najpoznatijih 
protestantskih teologa u svijetu. Razgo-
vor s prof. Volfom vodio je Zoran Gro-
zdanov, a intervju je znakovito naslovljen 
danas »vrućom« tematskom odrednicom: 
»Kršćanski i islamski Bog je – jedan!« In-
tervju se dodiruje brojnih tema u vezi s 
današnjim poimanjem teologije i vjere, sta-
tusa teologa, kao i o odnosu između vjere 
i globalizacije te o odnosu između islama 
i kršćanstva za koji Volf ustvrđuje da je to 
»jedno od ključnih pitanja koje će odrediti 
ovo stoljeće«.

NOVI BROJ CONCILIUMA
U listopadu ove godine objavljen je 

četvrti ovogodišnji broj hrvatskoga izdanja 
Međunarodnoga teološkog časopisa Con-
cilium, s naslovom »Ateisti kojega Boga?«. 
Časopis na 180 stranica obrađuje aspekte 
danas vrlo aktualnog pokreta Novog ate-
izma čiji su glavni predstavnici Christopher 
Hitchens i Richard Dawkins te nudi prije-
dloge za dijalog s ateistima. 

U ovome broju, uz katoličke i protes-
tantske autore koji se bave temom časopisa, 
posebno valja naglasiti sjajan članak jednog 
od najpoznatijeg latinoameričkog teologa 
oslobođenja Jona Sobrina »Oholost i po-
niznost. Bilješka o crkvenoj suvremenosti« 
koji obrađuje nedavne i aktualne slučajeve 
zlostavljanja djece koje su počinili svećenici 
te posebno naglašava ponašanje crkvenih 
vođa spram tim problemima. Također, 
ovaj broj časopisa donosi i članak hrvatske 
teologinje Jadranke Brnčić »Ateizam u 
postsocijalističkim društvima – hrvat-
ski slučaj«, koji je preveden na sve jezike 
na kojima se Concilium objavljuje, čime 
hrvatska teologija ulazi malenim koracima 
na međunarodnu scenu. Časopis se može 
naručiti u izdavačkoj kući Ex libris iz Rijeke 
na tel. 051-336-459 ili info@ri-exlibris.hr 
po cijeni od 90 kn, a pretplata za cijelu 
2010. godinu stoji 300,00 kn.

IZBOR IZ RECENTNE 
HRVATSKE PROTESTANTIKE
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*Branko Lovrec – liječnik, izdavač 
kršćanske literature i dugogodišnji ure-
dnik časopisa Glas Evanđelja, biblijski 
prevoditelj, propovjednik i predavač, prvi 
predsjednik SBC u RH i njegov doživotni 
počasni predsjednik … – a danas, umiro-
vljenik koji se povukao u osamu obitelj-
skoga života, ili čovjek koji u tišini i dalje 
neumorno radi i stvara? 

Nisam u osami, imam dosta posla jer 
radim na prijevodu i adaptiranju KRUHA 
NAŠEG SVAGDAŠNJEG, koji kvartalno 
izlazi u 12 000 primjeraka. Radim kod kuće, 
jer mogu bolje biti koncentriran i pomoći u 
kućanskim poslovima. 

*Mogu li se – ili trebaju li se – »duho-
vni radnici« ikada povući u tišinu svoga 
privatnog života? 

Teško je definirati tko su to duhovni ra-
dnici, jer ako su poslušali Kristov poziv i oda-
zvali mu se, onda je bitno živjeti kršćanskim 
životom kojeg ljudi oko nas vide: tko smo i 
što mislimo. Sâm rad i neki vidljivi rezultati 
nisu toliko bitni da se objavljuju u javnosti, 
nego činjenica da Bog vidi život kršćanskog 
radnika i ocjenjuje ga po svojem kriteriju. 

*Vaš otac Emil bio je jedan od ute-
meljitelja današnje zagrebačke Baptističke 
crkve, a majka Rosie jedna od kćerki Vinka 
Vaceka, vodećeg pionira baptizma na 
hrvatskom prostoru. Od malih ste nogu 
bili dakle u srcu zbivanja u crkvi i oko nje. 
Koliko je to doprinijelo vašem kasnijem 
duhovnom i crkvenom formiranju? 

Da, roditelji su mi bili vjernici Baptističke 
crkve u Zagrebu, a moj je otac djelovao dosta 
i u Baniji, Bačugi i Grabovcu, jer se obratio  
kroz svjedočenje pokojnog Jove Jekića. Ja  

 
 
sam bio gotovo inventar Baptističke crkve 
u Radićevoj ulici, ali nisam bio uvjereni 
vjernik. Obratio sam se kao student prve 
godine na medicinskom studiju kroz propo-
vijed američkog misionara koji je na kratko 
vrijeme propovijedao u Zagrebu. I ja sam 
se odazvao pozivu na obraćenje. Dakako, 
ostalo mi je dosta znanja iz Nedjeljne škole 
i onoga što sam kao dijete slušao svake 
nedjelje u crkvi, ali spomenuta odluka da 
predam svoj život Kristu došla je zrelom 
prosudbom.

*Kao mlad čovjek uspjeli ste steći viso-
ko medicinsko i humanističko obrazovan-
je, i to u jednom društveno-političkom 
sustavu koji nije bio sklon crkvi i vjer-
nicima. Kako je, u tom smislu, formirana 
vaša odluka o obraćenju i odluci za život s 
Kristom? Kada ste kršteni?

 Nakon mojeg obraćenja, neki moji 
kolege vidjeli su promjenu u mojemu 
ponašanju i stilu života, pa su neki i dolazili 
u našu crkvu. Kršten sam u Daruvaru 1952., 

a krstio me danas pokojni propovjednik 
Franjo Klem. Što se tiče političkog sustava 
u kojemu sam živio, nisam se ničega bojao, 
a često sam u kasnijim godinama studija 
(trajao je 9 godina) prevodio i putovao 
s mnogim misionarima »od Triglava do 
Makedonije«. U nekoliko navrata tadašnja je 
milicija tražila da prekinemo službu u crkvi 
(jednom u Severinu, jednom u Siraču). I u 
Međimurju smo, u jednom selu blizu grani-
ce – tada sam ondje boravio s nizozemskim 
misionarom koji se služio imenom »Brother 
Andrew«,1 bili »na miliciji« u Čakovcu na 
propitivanju o tome što smo radili tako blizu 
granice. Ali to su »lijepe« uspomene. 

*U jednom trenutku svoga života na-
pustili ste perspektivno liječničko zvanje 
i posvema se posvetili punovremenom 
kršćanskom radu, prvenstveno na izda-
vanju duhovne literature? Kako je došlo 
do te odluke? 

Spomenuo si da sam bio urednik Glasni-
ka, odnosno Glasa Evanđelja. Kad je sa-
zvan prvi i rekao bih najveći evanđeosko-
protestantski skup u Berlinu 1966. godine 
(World Congress on Evangelism) pod vod-
stvom Billyja Grahama, čije sam propovi-
jedi ranije slušao preko radija, dobio sam 
poziv da prisustvujem tom kongresu u  
Berlinu kao novinar. Bili su ondje i dr. Josip 
Horak i Franjo Klem, te smo bili zapanjeni 
svime što se ondje događalo i govorilo. Na 
Dan reformacije svi su se učesnici, na čelu 
s Billyjem Grahamom, uključili u procesiju 
kroz Berlin. Ja sam bio negdje na kraju te

 

1 – Anne van der Bijl (1928. – ), u hladnoratovsko doba 
poznat po »krijumčarenju» Biblija u socijalističke 
zemlje, o čemu je napisano nekoliko knjiga u kojima 
se spominje i njegov rad u tadašnjoj Jugoslaviji za-
jedno s Brankom Lovrecom. Nap. ur.

»Bog vidi život kršćanskog radnika«
Branko Lovrec rođen je 9. listopada 1932. u Zagrebu gdje je završio 

gimnazijsko obrazovanje i diplomirao medicinu (Dr.). Na Filozofskom 
fakultetu u Zagrebu studirao je dvije godine psihologiju i engleski jezik. 

Bio je aktivno uključen u rad Baptističke crkve u Zagrebu i 
u tadašnjemu Savezu baptističkih crkava. Od 1964. urednikom je 
saveznog glasila Glasnik kojemu nakon nekoliko godina vraća stari 
naziv Glas Evanđelja – u spomen na negdašnje baptističko glasilo (1923. 
– 1941.) koje je pod tim nazivom osnovao i vodio njegov djed Vinko 
Vacek (1882. – 1939.), utemeljitelj organiziranoga baptističkog rada u 
Kraljevini SHS. 

Od 1965. počinje se baviti prijevodom i nakladom kršćanske litera-
ture, najprije u vlastitoj produkciji, a potom, početkom sedamdesetih 
godina, nastavlja rad unutar novoosnovane kršćanske nakladničke kuće 
Duhovna stvarnost. U sedamdesetim i osamdesetim godinama prošloga 
stoljeća Duhovna stvarnost prekoračuje lokalne denominacijske granice 
i postaje respektabilni izdavač općih vjerskih i kršćanskih djela. 

Nakon osamostaljenja Republike Hrvatske, dr. Branko Lovrec 
prvim je predsjednikom Saveza baptističkih crkava u RH (1991. – 2003.), 
a i danas obavlja tu službu kao počasni predsjednik. U razdoblju od 
2000. do 2005. bio je i jedan od dopredsjednika Svjetskoga saveza ba-
ptista (Baptist World Alliance). 

Dr. Branko Lovrec intervjuira Jovu Jekića  
nakon oslobođenja Petrinje u kolovozu 1995.
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kolone kad mi je pristupio jedan Ameri-
kanac, predsjednik neke misijske organizaci-
je, i pitao me mogu li mu reći ime nekoga 
koga bi oni podržavali da bude evangeliza-
tor u Jugoslaviji. Nisam mu mogao ništa 
konkretno reći, ali sam u sebi rekao: »Pa, 
zašto to ne bih bio ja?« Te smo se večeri u 
hotelu zajedno s bratom Horakom molili za 
Božje vodstvo, a supruzi sam pisao da preki-
dam s liječničkom praksom (radio sam u 
Hitnoj pomoći u Zagrebu, gdje sam čak bio 
izabran za predsjednika radničkog savjeta). 

Što se tiče kršćanske literature, to je 
počelo krajem 1950-ih godina na inicijativu 
kršćanskih medicinskih sestara iz Norveške 
koje su željele da prevedem i izdam knjigu 
Zašto sam postao kršćanin, čiji je autor 
norveški biskup Olle Hallesby. Tiskara nije 
htjela prihvatiti posao, tražeći od mene da 
dobijem pristanak ministarstva za informi-
ranje i medije. Otišao sam u taj ured s kopi-
jom prijevoda i usmeno dobio dozvolu, jer 
mi je tadašnji tajnik gosp. Cvrlje rekao da 
kao autor ili prevoditelj mogu izdati knjigu 
u vlastitoj nakladi. I bilo je izdano prvih 
pet tisuća primjeraka. Od toga je katolička 
knjižara Sv. Ćirila i Metoda odmah otkupila 
2000 primjeraka. 

*Rado bismo čuli nekoliko detalja 
o osnivanju i počecima izdavačke kuće 
Duhovna stvarnost? 

Nakon Berlinskoga kongresa dr. 
Horak i ja pozvali smo Billyja Grahama 
u Zagreb, i on je 4. srpnja 1967. godine 
došao u Zagreb (na fotografiji niže). Već 
je bila tiskana njegova knjiga Mir s Bogom 
u 10 000 primjeraka, koju sam preveo i 
izdao pod svojim imenom, jer još tada 
nismo imali ime za izdavačku djelatnost. 
Tek kada je bio TV-prijenos Billy Graha- 
move evangelizacije iz Dortmunda 1970. go-
dine, gdje su prevoditelji bili dr. Horak i moj 
pokojni polubrat Johnny Vacek, a ja sam 
u Zagrebu koordinirao prijenos u dvorani 
katoličke Crkve bl. Marka Križevčanina, slali 
smo pozivnice širom grada, a na poticaj i 
prijedlog pokojnog protojereja zagrebačke 
eparhije Jovana Nikolića, stavili smo naziv 
DUHOVNA STVARNOST. 

*Godine 1982. Duhovna stvarnost 
objavila je Knjigu o Kristu, prvi hrvat-
ski protestantski biblijski (novozavjetni) 

prijevod objavljen u 20. stoljeću, koji je 
tada stekao zapaženu recepciju u ne samo 
protestantskim krugovima. Bili ste ure-
dnik i jedan od prevoditelja. Kako je došlo 
do toga da se prihvatite i posla biblijskog 
prevođenja? Kakav je to ustvari prijevod 
bio?

Bio je to LIVING NEW TESTAMENT, 
što znači slobodan prijevod, parafraziran 
na suvremeni govorni jezik, u kojem smo 
nekoliko nas učestvovali: moja supruga Mir-
jana prevela je Evanđelja, ja sam preveo 
Djela apostolska i Pavlove poslanice, a osta- 
le dijelove preveo je Željko Grujić. Prvo 
izdanje bilo je tiskano u našoj maloj tiskari 
na Gornjemu gradu gdje je sada knjižara, i 
to u 15 000 primjeraka. Poslije je to tiskano 
u Bjelorusiji, u Minsku gdje je osnovana 
kršćanska tiskara, a mi smo im poslali fil-
move. 

*Uređivanje Glasa Evanđelja bio je 
možda jedan od Vaših najeksponirani-
jih životnih projekata. No Vaša kršćanska 
služba bila je duga, plodonosna i bogata. 
Koje svoje kršćanske projekte smatrate naj- 
vrjednijima, u smislu da bi ih i današnji 
naraštaj trebao prepoznati i razvijati? 

Da, vođenje časopisa bio je velik izazov 
i list je bio vrlo dobro prihvaćen. Bilo je 
dosta prijevoda iz inozemnih kršćanskih 
publikacija, ali i dosta priloga domaćih 
duhovnih djelatnika. Teško je reći koji je 
projekt bio najvrjedniji, možda BIBLIJ- 
SKI PRIRUČNIK, koji smo izdali zajedno s 
katoličkom kršćanskom izdavačkom kućom 
Kršćanska Sadašnjost. Tu je i ENCIKLOPE-
DIJA BIBLIJE koju je prevela moja supru-
ga Mirjana, i izašla je najprije u svescima, 
a zatim je priređeno prošireno izdanje u 
tvrdom ovitku. Teško je reći koje »dijete« 
najviše volite. 

*U 1970-im i 1980-im godinama bili 
ste rado slušani predavač na omladin-
skim skupovima, »konferencijama«. Vaše 
poruke o potrebi komunikacije s ljudima 
izvan crkvenih vrata, o osobnoj evange-
lizaciji, kršćanskoj poruci predočenoj na 
suvremen način, pažljivo su se slušale. 
Što biste poručili današnjemu mladom 
naraštaju?

Da, volio sam ići na omladinske konfe-
rencije, pa na jesenske seminare koje je vodio 
pokojni profesor Stjepan Orčić, ali i odlaziti 
u male crkve. Jedna je takva posjeta bila zimi 
u Golubinjak pokraj Daruvara, gdje se usred 
zime natisnulo mnoštvo, a poslije sam čuo 
da ljudi kažu: »Pa on govori kao i mi seljaci, 
sve smo ga razumjeli!« To je bio najbolji 
kompliment mojoj službi navješćivanja 
Evanđelja. Mladom bih naraštaju prvenstve-
no poručio važnost odaziva na Božji poziv 
ma kakav god on bio, bilo da navješćuju 
Evanđelje po konferencijama ili da djeluju 
osobnim svjedočenjem riječima i životom. 

*Godine 1991., u turbulentno ratno 
vrijeme, osnovan je i zaživjeo Savez 

baptističkih crkava u Republici Hrvatskoj. 
Bili ste prvi izabrani predsjednik Saveza 
i obavljali ste tu službu do 2003. O tome 
razdoblju mogla bi se napisati čitava knji-
ga, ali rado bismo čuli neke detalje koje 
smatrate najznačajnijima za formiranje 
Saveza i novoga identiteta baptista u Re-
publici Hrvatskoj?

Među važnijim događanjima bila je 
naša prisutnost u medijima, na Hrvat- 
skome radiju i na Hrvatskoj televiziji. U dva 
mandata bio sam član Programskog vijeća 
HRT-a, predstavljajući sve nekatoličke vjer-
ske zajednice. Upostavljen je i ekumenski 
odnos s Rimokatoličkom crkvom, posebno 
su značajni bili susreti u takozvanoj moli-
tvenoj osmini u siječnju svake godine, kada 
sam imao priliku razgovarati s pokojnim 
uzoritim kardinalom Kuharićem. 

Potom sam bio zamoljen od strane pred-
stavnika United Bible Society (Ujedinjeno 
biblijsko društvo) da sazovem predstavnike 
svih kršćanskih skupina, od one najbrojnije 
do najmanje, i osnovali smo Hrvatsko biblij-
sko društvo, gdje je predsjednik bio katolik, 
a ja sam bio dopredsjednik. Dakako, to je 
otvorilo mnoga vrata u identifikaciji nas kao 
baptista. Također smo zajedno s Izvršnim 
odborom našeg Saveza uspjeli steći status 
priznate kršćanske crkve i naš je vjeronauk 
priznat u školama. Također je potpisan i 
Ugovor s državom, koja skromno sufinan-
cira djelovanje Saveza. 

*Kako gledate na perspektivu ba-
ptizma i uopće protestantizma u Hrvat-
skoj i regiji? Je li potreban neki »povratak 
na izvore« ili pak redefiniranje identiteta 
i vizije, ili nešto treće? Na čemu bi u 
budućnosti trebalo postaviti jači naglasak?

Rekao bih da bismo trebali sačuvati 
načela baptizma, ali i razvijati suradnju sa 
sličnim denominacijama. Uspostavljen je 
bio i PEV (Protestantsko evanđeosko vijeće) 
kojemu sam nekoliko godina predsjedavao. 
Mislim da je zanemarena evangelizacija na 
široj razini, ali i pouka svih članova crkve, 
kao što su nekoć bile Nedjeljne pouke prije 
podne, a glavna služba poslijepodne. Vodio 
sam nekoliko godina te Nedjeljne pouke, 
zajedno s braćom Danielom Grujićem i dr. 
Josipom Mikulićem naizmjence. 

*Koja je Vaša poruka čitateljima 
Glasa Crkve? 

Teško je reći u nekoliko rečenica što Bog 
očekuje od vjernika u crkvi. Svi bismo htjeli 
više članova, ali i kvalitetu u vjeri i odanost 
našem Spasitelju. Na zanemarujte Pisma, 
kako kaže Pavao Timoteju, slušajte propovi- 
jedi ali i provjeravajte je li to tako čitajući 
Bibliju kako su to činili oni u Bereji.

Uredništvo Glasa Crkve zahvaljuje  
dr. Branku Lovrecu na razgovoru, želeći mu 
sve najbolje povodom njegova 78. rođendana 

kao i Božje vodstvo u njegovu daljnjem životu! 

Razgovarao: Ruben Knežević
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 – pita se kralj David u 11. psalmu. To je 
pitanje i danas, 3000 godina poslije, i te kako 
aktualno. Cijeli je svijet nedavno potresla 
žestoka financijska kriza i srušili su se teme-
lji egzistencije mnogima običnim malim lju-
dima. Svijet je potresla i globalna ekološka 
kriza: ekonomski divovi uništavaju okoliš za 
osobni dobitak, a znanstvenici upozoravaju 
da se topi zemljin ledeni pokrivač. Bijesne 
oluje doslovno ruše gradove. Da ne govori-
mo o ekološkoj katastrofi ovih dana u nama 
susjednoj Mađarskoj. 

Ako i možemo na trenutak zaboraviti 
temelje svijeta i nekako se nadati da nas 
neće stići ono što je sustiglo druge narode, 
ne možemo se oteti dojmu da su mnogi 
temelji poljuljani i u našoj zemlji. Kažu 
međunarodni stručnjaci da nismo ni blizu 
izlasku iz krize. Mnogi su se životi žestoko 
protresli zbog takvoga stanja. 

Mi, koji svoj pogled 
uzdižemo ponad ovoga 
čisto materijalnoga i eg-
zistencijalnog te čujemo 
onu Isusovu da čovjek ne 
živi samo o kruhu, nego 
da je i duhovno biće, 
prepoznajemo strašan 
potres temelja moralno-
sti i ljudskosti koji stvara 
ruševine na svakoj ra-
zini života: od osobne 
do institucionalne. Kao 
da se izgubio osjećaj, pa 
i sama ideja o tome da 

su vjernost, iskrenost, požrtvovnost, lju-
bav, poštenje općenite vrijednosti, premda 
već postaju nedostižne. Nadomjestile su ih 
bezgranična pohlepa za novcem i sebično 
zadovoljavanje vlastitih želja i potreba, bez 
obzira na to što o tome misli netko drugi. 
Stoga današnjem čovjeku nitko ne može 
predbaciti ni licemjerstvo. On se hvali 
svojom nevjerom, pohlepom pa čak i ne-
znanjem i izlaže ih javno, s ponosom. Ta 
konačno, sve je relativno: zašto onda nje-
govo neobaviješteno i nemoralno mišljenje 
ne bi bilo bolje od starih takozvanih ideala?

U takvim okolnostima nije čudo da su 
ljudi dokazano uplašeni i depresivni i pitaju 
se što im je činiti kad se temelji ljuljaju? 

Naš psalam odgovora na to pitanje i 
oslikava dvije mogućnosti u egzistencijalnoj 
krizi: pokušaj bijega ili vjera u Boga. 

David ne nalazi rješenje u bijegu od pro-
blema, nego naprotiv, nalazi rješenje u Bogu 
koji je vjeran. Naime, naš život i naš napre-
dak nije ovisan o temeljima zemlje, nego o 
Bogu koji nad svima kraljuje. Zato David 
i započinje ovaj psalam izrazom vjere: Go-
spodinu se utječem! Nakon neizbježnoga 
pitanja »Što da učini pravednik?« David 
podiže oči prema onim neizmjernim stvar-
nostima koje zasjenjuju sve ove događaje. 

Što vidi? Kralj nad kraljevima na svoje-
mu je prijestolju, nije u bijegu, nije negdje u 
inozemstvu. Njegovo prijestolje ima temelje 
koji se ne mogu uzljuljati. Slično iskustvo 
ima i prorok Habakuk (2,19-20), koji će 
reći: 

Ali je Gospodin u svojem svetom Hramu:
nek’ zemlja sva zašuti pred njime!
Što radi Bog dok su njegovi prave-

dnici u opasnosti? Strpljivo gleda, motri, 
proniče ljude. Bog nije inertan, nego je 
strpljiv i daje prigodu i dobrima i lošima: 
da pokažu od kakva su matreijala. On će, 
svakako, pravedno postupiti kada za to 
dođe vrijeme. Ono što David u konačnici 
vidi – to je da nema čovjek zadnju riječ, 
nego pravedni Bog. On je jednako prisutan 
u svome svetom hramu, ali i na zemlji. Time 
što se okrenuo Bogu koji vlada i sudi svijetu 
David je dobio ispravan kriterij kojim može 
pravo procijeniti svoju situaciju. 

Božja je pravednost odgovor na strah i 
frustraciju. On će svoje zaštititi i dati im mir 
i onda kada se sve drugo ljulja. 

KONCERT DUHOVNE GLAZBE U PLAŠKOM
Baptistička crkva Plaški pod vodstvom 

pastora Dražena Ogrizovića u suradnji s 
grupom Votum iz Baptističke crkve Kar-
lovac ogranizirala je 26. lipnja koncert 
duhovne glazbe u kino dvorani u Plaškom. 
Uz bend Votum u programu je svojim glaz-
benim prilogom sudjelovao i trio iz Karlov-
ca koji je otpjevao dvije pjesme. 

Pastor Dražen Ogrizović istaknuo je 
nakon uvodnog pozdrava kako je ovo 
prvi koncert duhovne glazbe na ovom 
području u proteklih 20 godina. Prekrasne 
pjesme slavljenja u izvedbi benda Votum 
nisu nikoga prisutnog u dvorani ostavile 
ravnodušnim. Pjesme poput »Ovo je dan«, 
»Vrijeme slavljenja« i »Imamo razlog« 
odzvanjale su u punoj dvorani pronoseći 
evanđeosku poruku o životu s Bogom i 
pozivajući ljude na predanje Kristu. Koncert 

je time bio dvostruki blagoslov, užitak za 
braću i sestre iz Plaškog i Blata, ali i evan-
gelizacija za nove ljude i prijatelje zajednice 
koji su se odazvali u velikom broju. Uz 
poznate pjesme slavljenja koje smo već i 
navikli slušati, bend Votum izveo je i autor-
sku pjesmu »Neću odustati« koju je napisala 
i otpjevala Mirna Ogrizović.

'Svi mi koji stojimo ovdje na pozor-
nici prihvatili smo život s Isusom Kristom, 
ne sviramo da bismo vas zabavili, nego 
vam želimo služiti, naša je zadaća donijeti 
ljubav među ljude koji je nemaju, donijeti 
Božju riječ onim ljudima koji je nisu čuli« 
– rekao je Almir Pehlić iz benda Votum. 
Pastor Dražen Ogrizović održao je kratku 
poruku u kojoj je naglasio važnost križa u 
kršćanskome životu. Podsjetio je prisutne 
na simbol križa koji viđamo na zidovima 

ureda, kuća ili škola te kojim se ponekad 
kitimo noseći ga na lančićima, istaknuvši 
koliko nas zapravo malo zna o tome koje 
je pravo značenje križa. »Isus je umro na 
tom križu, bio je razapet, ponižen, prikovan 
i gol jer su ljudi sagriješili, bez toga ne bi 
bilo neba ni vječnog života, a ni duhovnih 
pjesama«, poručio je pastor Ogrizović.

Posljednjom pjesmom »Sretan dan« 
bend Votum podignuo je sve prisutne na 
noge te su svi zajedno pjevali, pljeskali i 
slavili Boga. Na kraju je pastor Ogrizović 
potaknuo ljude da i dalje nastave razmišljati 
o Bogu. »Želja mi je da svi ljudi svijeta budu 
u srcu votum, da imaju želju za Bogom te 
da za njega žive, jer Bog se želi useliti u srca 
ljudi«, zaključio je pastor Ogrizović. (S. Ro-
zner Malina/IBA)

Piše pastor Toma Magda

Što da čini pravednik kada se ruše temelji? – 

DUHOVNA MISAO

Izvor: www.asiafoundation.org
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Dvorana Centra za kulturu Susedgrad u Zagrebu u nedjelju 
30. svibnja navečer bila je mjesto prikazivanja vesele predstave 
MjuziKidsa. Udruga MjuziKids pod vodstvom Franka Boscha i 
ove je godine pripremila glazbenu predstavu za cijelu obitelj, popu-
larnog naziva Family Show. MjuziKidsi okupljaju djecu koja vole 

pjevati, plesati i glumiti s ciljem da na djeci blizak način približe 
Boga i njegovu ljubav. Na taj način i uz mnogo truda nastaju pred-
stave kroz koju MjuziKidsi šire poruku nade i ljubavi.

Kupnjom ulaznice posjetitelji su ujedno podržali nastojanja 
Udruge MjuziKids u njihovoj brizi za Marie i Oskara, djecu bez 
roditelja koja žive u u Tanzaniji, Afrika. Sponzorstvo Udruge 
MjuziKids daje Mari i Oskaru priliku koju nemaju mnoga djeca 
u Africi – mogu se školovati, imaju redovite obroke te osiguranu 
zdravstvenu skrb.  

U predstavi je sudjelovalo dvadesetak djece i mladih u dobi od 3 
do 17 godina uz pratnju glazbenika. Mnoge su pjesme po prvi puta 
izvedene javno, a pjesma za sam kraj »Hvala što ste došli« posebno 
je napisana za ovu prigodu. 

Raspjevani MjuziKidsi, kratka lutkarska predstava i veseli 
skečevi klaunova nisu nikoga ostavili ravnodušnim te se publika 
prepustila vedrom raspoloženju i zapjevala sa sudionicima. 

Iznenađenje za sam kraj bila je tombola gdje su najsretniji po-
sjetitelji dobili glazbene diskove MjuziKidsa i zanimljivo oblikovane 
balone koje su izrađivali neumorni klaunovi.

Više o MjuziKids-ima možete pročitati na www.mjuzikids.com 
(R. Golubić/IBA) 

DJEČJI MJUZIKL ZA CIJELU OBITELJ

KONCERT RIJEČKE GRUPE KRISTINA  
U BC SION U SIRAČU

Nedjelja, 29. kolovoza, bio je dan pun 
iščekivanja u našoj crkvi. Grupa Kristina 
iz Rijeke trebala je ovdje održati koncert. 
Bend je stigao večer prije koncerta te održao 
probu za sutrašnji nastup. Nedjeljno jutro 
ostat će nam svima u prekrasnom sjećanju, 
jer je Kristina vodila slavljenje na jutarnjem 
bogoštovlju. Naš Sion bila je u nedjelju 
navečer premala crkvica za sve one koji su 
htjeli uživati u pjesmama slavljenja. Više 
od 200 braće, sestara i prijatelja uživalo je 
u nepuna dva sata duhovne glazbe, slaveći 
zajedno sa Kristinom našega nebeskog Oca. 

Bila je to divna noć u BC Sionu. (T. Petrušić/
IBA/GC)

Riječka grupa Kristina i njezina prateća 
kuća Bono Records imali su bogato ispunjen 
program ovoga ljeta, a nastupi su obično bio 
popraćen radio ili tv-prijenosom. Dana 14. 
lipnja Kristina je sudjelovala je na Festivalu 
duhovne glazbe Vidfest u Rijeci, potom su 
26. i 27. lipnja održani koncerti na gradskom 
korzu i u dvorani glazbene škole u Slavon-
skom Brodu te slavljenje na tamošnjem re-
gionalnom susretu baptista. Uslijedilo je 18. 

kolovoza spomenuto sudjelovanje na Chr-
chok festivalu u Kostreni, potom 29. kolovoza 
koncert u siračkoj baptističkoj crkvi. Kristina 
je također, zajedno sa zagrebačkim zborom 
Nebo, vodila slavljenje na ovogodišnjem Su-
sretu baptista u Čakovcu. 

Najveći je ovogodišnji projekt Bono Re-
cordsa koncert tima za slavljenje iz jedne 
od najpoznatijih crkava današnjice Hillsong 
London koji će se održati 4. studenoga u 
Tvornici Kulture u Zagrebu. Prije koncerta 
Peter Wilson održat će seminar za sve crkvene 
i pastoralne djelatnike, kao i za slavljeničke 
timove. Više o događanju u sljedećem broju 
Glasa Crkve.

VJERA I KULTURA

Dvorana siračke Baptističke crkve bila je ispunjena 
do posljednjeg mjesta.
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Festival CHRCHOK u Kostreni pored Rijeke

U Kostreni pored Rijeke u organizaciji AKD Jeronim i Bono 
Recordsa  održan je 17. i 18. kolovoza festival suvremene kršćanske 
glazbe pod nazivom Chrchok (črčok je krčki naziv za zrikavca). 
Koncert je održan na terasi konobe More. Spoj borova, mora i 
predivne glazbe posvećene Bogu dalo je ovom festivalu poseban 
ugođaj. Koncert je imao humanitarni karakter, a nastupili su već 
dobro poznati izvođači na našim prostorima: Grupa Kristina iz 
Rijeke, grupa Emanuel iz Velike Gorice, Quartet Noa iz Kraljevice 
te Čedo Antolić iz Zagreba. Također su tu bili gosti s dalekoga Novog 
Zelanda, Parachute Band koji je već drugi put nastupio u Hrvatskoj, 

čime je festival poprimio međunarodni karakter. Na festivalu je 
sudjelovao i DJ Tony Foxx iz Nizozemske. Dobrovoljni prilozi pri-
kupljeni na koncertu donirani su Humanitarnoj udruzi »Andrijane 
Gržetić«.

Crkveni vođe iz grada Rijeke mogli su također čuti i kratko 
izlaganje Marka De Jonga o ulozi glazbe kao sredstva evangeli-
zacije u suvremenoj crkvi. Mark De Jong osnivač je Parachute Fe-
stivala, najvećega festivala kršćanske glazbe izvan USA koji godišnje 
privuče preko 25 000 posjetitelja. (GC)

Parachute Band

UPRIZORENJE GOLGOTE U VLAHOVIĆU – EVANĐELJE U SLICI I RIJEČI

Evangelizacija pod nazivom »Golgota 2010« održana je 29. ko-
lovoza u banijskom mjestu Vlahović. Vjernici BC Bačuga-Grabovac 
održali su predstavu kojom su pokušali što vjernije predočiti 
događaj koji se zbio prije više od dvije tisuće godina: suđenje i 
raspeće Isusa Krista. Nadaju se da su u tome i uspjeli. Nekoliko 
pjesama otpjevao je Danko Tomanić, a iz Božje Riječi poslužio je 
sisački pastor Miloš Komanović. Pastor-pripravnik Ratimir Pilja 
službeni je dio završio poučnom porukom o našem Gospodinu.

Nakon službenoga dijela nastavljeno je druženje svih sudionika 
i gostiju. Odaziv je bio stvarno velik za ovaj kraj. Došli su vjernici iz 
okolnih crkava, ali i iz Zagreba. Neki su pomogli oko organiziranja 
predstave, na čemu im organizatori srdačno zahvaljuju. 

»Posebno nas je oduševio velik odaziv ljudi iz mjesta i okolice 
kojih je bilo više nego ljudi iz Crkve. Nadamo se da je ovaj evange-
lizacijski događaj otvorio srca ljudi i nastavljamo iskreno moliti za 
njih« – piše Ratko Obradović, dopisnik IBE s Banije. 

Organizatori već sada najavljuju i pozivaju na zajedničko 
druženje u Vlahoviću 2011. godine. (IBA) 

SVEČANOST BLAGOSLOVA NOVE SREDNJE ŠKOLE ČAKOVEC
U Čakovcu je 24. rujna održana svečanost blagoslova nove 

Srednje škole Čakovec čiji su osnivači Savez baptističkih crkava u 
Republici Hrvatskoj i Baptistička crkva, a koja trenutno djeluje u 
prostorijama Pastoralnog centra u Čakovcu. 

Na svečanosti blagoslova škole okupili su se učenici i roditelji, 
djelatnici i ravnatelj škole, predstavnik županije, dopredsjednik SBC 
u RH pastor Ladislav Ružička, idejni začetnik projekta Bratoljub 
Horvat te mnogi gosti. 

Svečanost je započela  pjesmama slavljenja koje su izvodili mladi 
iz Pušćina i Mačkovca. Među brojnima koji su se obratili riječima 
ohrabrenja i izvješćima o nastanku škole treba posebice spomenuti 
ravnatelja škole prof. Josipa Zbiljskog, pastora Ladislava Ružičku, 
voditelja projekta Bratoljuba Horvata te predstavnika Županije. 
Propovijedao je Vladimir Hoblaj, starješina BC Mursko Središće, 

koji je naglasio kako je naš život škola, istaknuvši kako ćemo na 
kraju života svi doći pred našega Gospodina i polagati završni 
ispit. V. Hoblaj također je i ohrabrio djelatnike škole da budu uzor 
učenicima i da u mlade uistinu »usađuju« kvalitetne i vječne vri-
jednosti. Molitvu i blagoslov izreklo je nekoliko pastora i voditelja  
baptističkih crkava: Nenad Kovačević, Todd Dick, Vladimir Hoblaj, 
Ivica Horvatić i Nikola Vukov. 

Srednja škola Čakovec smještena je u zgradi Pastoralnoga cen-
tra Čakovec, a u školi se trenutno izvode obrazovni programi  Opće 
gimnazije, Klasične gimnazije te programi za zanimanja primalje-
-asistentice, fizioterapeutskog tehničara/tehničarke i medicinskog 
kozmetičara/kozmetičarke. 

Svečanost je završila molitvom te pjesmom 'Kakav prijatelj je 
Isus'. (M. Horvat/IBA/GC) 

Kristina

VJERA I KULTURA
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Otišao je čovjek 
iskrena i zaraznoga 
osmijeha, čovjek velik  
i još većega srca za 
druge, ali njegovo 
vlastito srce nije više 
izdržalo. »Sličan Isusu 
… voli svakog« – pisa-
lo je na njegovu Face-
book profilu; Hogar je 
doista bio čovjek koji 
nije znao mrziti. Znao 
je biti tužan, boljela ga 
je nepravda, trpio je 
uvrede i poniženja, ali 
rijetko je tko bio to-
liko širok u praštanju 
i strpljenju. Radije je 
pregorio štetu, nego 
utjerivao svoju prav-

du. Bio je neposredan i komunikativan, obraćao se svima s »ti« na 
izuzetno srdačan i nenametljiv način, voljeli smo ga upravo zbog 
te njegove iskrenosti i prisnosti. Cijenili smo ga, pogotovo mi iz 
njegove šire generacije. Jer on je kao svojima pristupao i onima 
desetak i tridesetak godina mlađima od sebe, njegov je duh ostao 
zauvijek mlad i gorljivo otvoren novim informacijama, tehnologi-
jama, ljudima, događanjima i susretima.

Rođen je u Pakracu, 2. ožujka 1953. Krajem 1960-ih počinje s 
majkom Milicom i sestrom Mirjanom pohađati riječku Baptističku 
crkvu, gdje je kršten 27. listopada 1974. U Rijeci je završio i 

srednjoškolsko obrazovanje. Još kao mladić uključuje se u rad s 
mladima u crkvi: svira, pjeva, okuplja mlade. Svojim foto-apara-
tom umjetnički je ovjekovječio brojne trenutke iz crkvenoga i 
društvenog života.

Godine 1983. vjenčao se s Jasenkom Šimunović s kojom ima 
kćerku Stephanie.

Radio je na poslovima u računarskoj i ekonomskoj struci, cije-
nili su ga kao marljiva i predanog radnika. Smrt ga je zatekla upravo 
na radnom mjestu, klonuo je i tiho nas napustio.

Bolno nam nedostaje naš Hogar, čovjek gorostasne pojave, ali 
još zapaženije duhovne veličine. Kao da je bio svjestan da odlazi i 
posljednjih je godina i mjeseci često napominjao kako je spreman 
»stati pred Jahvu«. Boga je oslovljavao tajnovitim i svetim imenom 
koje mnogi iz strahopoštovanja niti ne izgovaraju – ali Hogaru 
je Bog bio blizak, do kraja, i zato je i s Njime mogao biti na »ti«. 
Sada, kada je ta bliskost zaživljena u beskrajnoj potpunosti, kada 
Boga konačno gleda licem u lice, i smije se, doista se smije onako 
srdačno kako je samo on to znao, i mi moramo biti sretni. Radovao 
se izgradnji novoga Pastoralnog centra pred kojim sada počivaju 
njegovi zemni ostaci, ali njegov duh sada slobodno stremi visoko, 
ponad najviših crkvenih građevina i ovozemnih tjeskobnosti.

Ali pretužni smo, Hogare, zbog bolnoga i ipak neočekivanoga 
rastanka. Ostala je razdiruća, očajna praznina. Nedostaješ svojoj 
Jasenki, kćerci Stephanie i zetu Teu, sestri Mirjani, ocu Mati, brojnoj 
rodbini. Nedostaješ i svima nama, sestrama i braći u crkvi, kole-
gama na poslu i svima onima koji su se s tobom susretali i uživali u 
tvojemu društvu.

Do viđenja Hogare, jednom u vječnosti! (rk)

Mirko Lerotić – Hogar
Pakrac, 2. 3. 1953. – Opatija, 8. 7. 2010.
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IZ STARIH ALBUMA
Pastori koji su službovali u daruvarskoj Baptističkoj crkvi  
/Prilog tekstu »Iz povijesti Baptističke crkve u Daruvaru«/
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